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آینده مبهم یک دستیار
در چند روز گذشته انتشار خبر مرگ های پشت سر 
در  تخصصی(  پزشکی  رزیدنت ها)دانشجویان  هم 
فضای مجازی، فاجعه ای دردناک بود که حکایت 
از فشارهای مضاعف بر دوش کادر درمانی در دوره 
چهار  خودکشی  کرد.  می  کرونا  بیماری  شیوع 
دانشجو در دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
، خبر ایست قلبی دکتر رسول قائدی، دستیار سال 
دوم ارتوپدی بیمارستان امام خمینی)ره( تهران، 
یا شکایت  بیماری زمینه ای  ناگهان و بدون هیچ 

پزشکی قبلی، در اتومبیل شخصی...
0۷

 گزارش

رویای شهرک طلا 
از قدیم  صنعت ساخت زیور آلات طلا و زرگری 
تا  اصفهان داشته است  اقتصاد  جایگاه مهمی در 
جایی که تولید بیش از 50 درصد مصنوعات طلا 
در  کشور  طلاسازان  درصد   70 حدود  فعالیت  و 
اصفهان، این شهر را به قطب طلای کشور تبدیل 
تولیدی،  کارگاه  حدود ۱۴00  وجود  است.  کرده 
5 هزار واحد صنفی، تولید ۹0 درصد ماشین آلات 
صنعتی تولید طلا و جواهر و همچنین صادرات 750 
میلیون دلاری طلا طی سال های ۹۱-۹0 و فعالیت 

تنها مجموعه گوهرشناسی...
0۲

ارقام و شواهد کم آبی، حکایت از آن دارد که دوره ترسالی تنها دو سه سال دوام آورده است؛

بحران پشت سد
گفته می شود، ایران در سال آبی جاری بزرگترین خشکسالی نیم قرن اخیر خود را تجربه می کند. آمارهای دفتر مطالعات پایه 
منابع آب وزارت نیرو نشان می دهد، از ابتدای سال آبی جاری،  میانگین ریزش های جوی ایران به ۱۴3 میلی متر رسیده که در 
مقایسه با دوره مشابه در سال آبی قبل 52درصد و در مقایسه با میانگین دوره های مشابه بلندمدت 35درصد کمتر است. این 
اعداد و ارقام شواهدی است مبنی بر اینکه سرزمین ایران بعد از دوره خشکسالی به نسبت بلندمدتی که از میانه دهه 80شروع 
شد و تا اواخر دهه۹0 ادامه پیدا کرد، فقط دو سه سال روی خوش ترسالی را دیده که البته همین ترسالی نیز به واسطه کسری 
شدید منابع آبی، نتوانست تراز آبی کشور را به پرآبی برساند. در شرایط فعلی، که حداقل خشکسالی و کم بارانی شدید تا اوایل 

پاییز آینده قطعی شده و با افزایش دمای هوا، اثرات این کم آبی مشهودتر نیز خواهد شد.

گزارش

0۵
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استاندار اصفهان با بیان اینکه انتظار داریم پروژه ی متروی شهر جدید بهارستان 
زودتر به بهره برداری برسد، اعلام کرد: وضعیت راه های استان اصفهان چندان 
دارد. بازسازی  و  آسفالت  به  نیاز  راه ها  این  از  زیادی  بخش  و  نیست  خوب 

عباس رضایی، در آیین بهره برداری از پروژه های عمرانی و آغاز عملیات اجرایی 
احداث 3500 واحد مسکونی طرح اقدام ملی مسکن در شهر جدید بهارستان 

برگزار شد، گفت: هارستان در حال تبدیل شدن به یک شهر الگو است.

وزیر راه و شهرسازی گفت: ۶5 هزار ناوگان با عمر بالای ۴0 سال در جاده های کشور 
فعال است که با برنامه ریزی های صورت گرفته در بازه زمانی پنج ساله می توان این ناوگان 
را نوسازی کرد. محمد اسلامی در حاشیه بهره برداری بخشی از محور اصفهان -اردستان 
اظهار داشت: ایمن سازی این مسیر ضروری و الزام آور بود، چرا که پیچ های خطرناکی 
داشت که باید حذف می شد. وی تصریح کرد: مسیر اردستان - اصفهان دارای نقاط حادثه 

آفرین بود و هزینه های سنگینی را در پی داشت.

 نوسان:عضو هیئت علمی گروه 
اقتصاد دانشــگاه اصفهان گفت: 
تورمی که از ســال ۹۲ تا پایان 
۹۶ باید ایجاد می شــد و نشد در 
بانک ها جمع شده بود. زمانی که 
این تورم اتفاق افتاد این نقدینگی 
به ســمت بازار بــورس رفت. از 
ابتدای سال ۹۷ تا دو سال و پنج 
ماه بعد شــاخص بورس از حدود 
۹۵ هزار واحد به دو میلیون واحد 
رسید که رشــد یک هزار و ۹۰۰ 

درصدی داشت. 
رسول بخشی اضافه کرد: در بازار سرمایه 
کسی باید سرمایه گذاری کند که صبر 
داشته باشد، لازمه داشتن چنین صبری، 
داشتن سرمایه اضافه است، اما این قشر از 
مردم که در این فاصله زمانی به بورس وارد 
شدند چنین افرادی نبوده و سرمایه های 
زندگی شــان را فروخته و به بورس وارد 
کردند تا سود کرده و بتوانند آن را بهبود 
دهند، همین افراد با اولین شوکی که به 

بورس وارد شد از آن خارج شدند.
وی در پاســخ بــه ســئوالی پیرامون 
پیش بینی خود از روند آتی بورس گفت: 
شــاخص بورس بازهم افــت می کند، 
این اعتماد به این سادگی ها بازنخواهد 
گشت زیرا مردمی به بازار بورس آمدند 
که سرمایه زندگی خود را به آن وارد کرده 
بودند و این سرمایه ها را از دست دادند. 
بخشی تصریح کرد: ریشــه اصلی این 
اتفاقات در رشد نقدینگی است، در این 
مدت مردم حتی برای خرید سهام وام 
می گرفتند، پول خلق می شد و به بورس 
وارد می شد، ریشه اصلی این معضلات در 
خلق پول است، برای کنترل و مدیریت 
بازار ســهام نیازی به تغییر مدیران آن 
نیست باید از سفته بازی و رشد نقدینگی 
در اقتصاد جلوگیری کرد تا بازار سرمایه 
به آرامش برسد. ممکن است در نزدیکی 
انتخابات قیمت دلار کمی کاهش یابد اما 
همه این کاهش قیمت ها موقتی است. 
اگر آمریکا می توانســت، به ایران حمله 
نظامی می کرد، اقتصاد اکنون تنها پاشنه 
آشیلی اســت که آمریکا از آن استفاده 
می کند، اگر از رشــد افســار گسیخته 
نقدینگی در کشــور جلوگیری نشود، 

اقتصاد ایران فروپاشیده خواهد شد.
این استاد دانشگاه ادامه داد: ریشه ورود 
نقدینگی خلق پول است، بانک مرکزی 
چاپ پول و بانک هــای مختلف خلق 
پول را انجام می دهند، از کل نقدینگی 
کشــور فقــط 3 درصد توســط بانک 
مرکزی چاپ شده و مابقی حتی وجود 
خارجی نداشته و فقط خلق شده است. 
وی تصریح کرد: پول از طریق وام و سود 
سپرده خلق می شود. وام های بانکی از 
هیچ خلق می شــود، ما تصور می کنیم 
که بانک واسطه است، از عده ای سپرده 
دریافت کرده و این پول ها را به دیگران وام 
می دهند، حتی ممکن است مسئولان 
اقتصادی نیز اینگونه فکر کنند، اما بانک 

واسطه وجوه نیست و خالق آن است.
بانک این وام ها را با کلیک کامپیوتر ایجاد 
می کند. این کار هر روز تکرار می شود. این 
مسئله مهمی است که تصور کنیم بانک 
پول را از هیچ خلق می کند. برای اینکه 
جلو رشــد نقدینگی را بگیریم باید این 
دو عامل را کنترل کنیم، نرخ سود بانکی 
صفر شده و کاری کنیم مردم از بانک وام 
نگیرند. وام بسیاری از افراد حتی برای کار 
تولیدی دریافت می شود اما در نهایت در 

بازارهای موازی صرف می شود.

۶۵ هزار ناوگان بالای 40 سال در  کشور فعالندوضعیت راه های اصفهان خوب نیست
اقتصاد اصفهان

     گزارش

شاخص بورس 
بازهم افت می کند

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان با بیان 
اینکه سازمان صنعت معدن و تجارت استان قصد دارد در محدوده 
محمودآباد نمایشگاه دائمی سنگ ایجاد کند، گفت: اصفهان توان داشتن 
دو مجموعه نمایشگاهی را ندارد. کوروش خسروی، اظهار کرد: حدود 
۲۰۰ میلیارد تومان برای راه اندازی مجموعه نمایشگاه های شهر اصفهان 
هزینه شد تا محل دائمی نمایشگاه ها باشد. اجرای این پروژه با مشارکت 
اتاق بازرگانی بود و هیچ اقدامی نباید منجر به تضعیف سرمایه گذاری که 
در قسمتی از شهر شده، بشود؛ این در حالی است که سازمان صنعت 
معدن و تجارت استان قصد دارد در محدوده محمودآباد نمایشگاه دائمی 
سنگ ایجاد کند که ابتدا گمان کردم مدیریت نمایشگاه های بین المللی 
با این امر مخالفت است اما گفته شد که نه تنها مخالفتی نبوده بلکه 
سرمایه گذاران برای ایجاد نمایشگاه سنگ تشویق هم شده اند. وی 
با بیان اینکه این شهر توان داشتن دو مجموعه نمایشگاهی را ندارد، 
که مجموعه  مکانی  در  و  روشن دشت  در  زیرساخت ها  کرد:  تصریح 
نیاز  پارکینگ مورد  آماده است،  ایجاد شده،  اصفهان  نمایشگاه های 
پیش بینی شده و ایجاد دسترسی های مربوط به آن نیز در سال جاری 
بودجه گرفته است. وی ادامه داد: همجواری مجموعه نمایشگاه ها با 
فرودگاه، سیتی سنتر و سالن اجلاس سران یک محور تجاری کم نظیر 
را تشکیل می دهد لذا باید اتاق بازرگانی این موضوع را پیگیری کرده 
و سرمایه گذاران توجیه شوند که سرمایه گذاری در محمودآباد به صلاح 
خودشان و شهر نیست. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که 

درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
رونمایی از  طرح 

بازآفرینی شهری همت آباد
 مرحله نخست طرح بازآفرینی شهری محله همت آباد در کلانشهر اصفهان روز 
پنجشنبه با حضور محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی افتتاح شد. طرح همت آباد 
یکی از مهمترین طرح های بازآفرینی در کلانشهر اصفهان و مدل و برنامه ای از 
بازآفرینی در وسعت بزرگ است که با حمایت مردم در حال اجراست و امروز 
پنجشنبه نخستین بلوک بازسازی منازل آن با ظرفیت 2۴ واحد با حضور وزیر 
راه و شهرسازی افتتاح شد. حدود 75 هکتار از بافت فرسوده کلانشهر اصفهان 
مربوط به محله همت آباد است و این منطقه از لحاظ موقعیت شهری، جغرافیایی و 
اقتصادی نزدیک به مناطق مرغوب اصفهان بشمار می آید بنابراین طرح بازآفرینی 
این محله علاوه بر ایجاد فضای مناسب برای اسکان شهروندان، دسترسی های 
بهتری به بزرگراه های اطراف و همچنین عبور و مرور ایجاد می کند. خاطر نشان 
می شود، استان اصفهان دارای ۱۴ هزار هکتار بافت فرسوده ) ۱0 درصد کل 
بافت های فرسوده کشور ( می باشد و ۴0 طرح بازآفرینی شهری در این بافت ها 
در حال اجراست؛ کلانشهر اصفهان با حدود 2 میلیون نفر جمعیت 2 هزار و 30۴ 

هکتار بافت فرسوده دارد.
بهره برداری از باند دوم 

محور اصفهان - اردستان 
باند دوم محور اصفهان - اردستان عصر پنجشنبه در آیینی با حضور محمد اسلامی 
وزیر راه و شهرسازی به بهره برداری رسید. رییس اداره راه و شهرسازی اردستان 
در حاشیه بهره برداری از محور اصفهان - اردستان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با 
بیان اینکه تکمیل طرح باند دوم اصفهان – اردستان یکی از اولویت های این اداره 
بود، اظهار داشت: 22 کیلومتر دیگر از این محور در 2 باند ۱۱ کیلومتری تکمیل و 
با حضور وزیر راه و شهرسازی افتتاح شد. مجتبی پورشفیع افزود: ساخت باند دوم 
محور اصفهان - اردستان، حد فاصل کمشچه تا سه راهی بغَم، به طول 72 کیلومتر 
است که عملیات اجرایی آن در پنج قطعه انجام شده و قطعات یک تا چهار این 
محور در سال های گذشته به بهره برداری رسید و از کیلومتر 23 تا ۴0 شامل 2 باند 
رفت و برگشت به بهره برداری رسید. وی مجموع اعتبار هزینه شده برای زیرسازی 
این قطعه را 35 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: اجرای این طرح، حذف ۶ قوس 
با شعاع کمتر از 750 متر و سه نقطه حادثه خیز، کاهش مصرف سوخت خودرو و 

کاهش هفت کیلومتری مسیر اصفهان به اردستان را در پی دارد.
رفع مشکلات 

منطقه ویژه اقتصادی کاشان 
استاندار اصفهان گفت: مسایل و مشکلات منطقه ویژه اقتصادی و گمرک کاشان 
با پیگیری جدی مدیران استان به زودی و در نهایت تا یک ماه آینده رفع می شود. 
عباس رضایی پس از نشست با مدیران مرتبط با منطقه ویژه اقتصادی و گمرک 
کاشان در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: کاشان به عنوان بخش شمالی 
اصفهان، دارای مردمانی متعهد، نوآور و خلاق است که وظیفه داریم در راستای 
رفع مشکلات واحدهای تولیدی بسیار خوب مستقر در این شهرستان گام برداریم.

خاموشی مراکز مجاز 
استخراج رمز ارز 

سخنگوی صنعت برق گفت: به منظور تامین برق مشترکان و کمک به جلوگیری 
ازبروز خاموشی، مراکز مجاز استخراج رمز ارز در ساعات اوج مصرف برق از امروز، 
شنبه اول خرداد خاموش می شوند. مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق 
گفت: هم اکنون مصرف برق مراکز استخراج رمز ارز که به صورت مجاز فعالیت 
می کنند به 300 مگاوات می رسد که برق این میزان به منظور حفظ تعادل و پایداری 
شبکه برق، قطع می شود. وی افزود: براساس بارهای شناسایی شده و برآوردهای 
انجام شده در مانورهای برگزار شده، در حال حاضر بیش از 2000 مگاوات برق در 
مراکز غیر مجاز استخراج رمز ارز در کشور مصرف می شود، که این مصارف غیرقانونی 
به دلیل اتصالات نادرست و افزایش نقطه ای مصرف برق باعث آسیب دیدگی و حتی 
سوختن تجهیزات شبکه شده که خاموشی هایی را به دنبال دارد. سخنگوی صنعت 
برق با بیان اینکه مصارف غیرقانونی باعث ایجاد نوسان در شبکه برق می شوند، از 
مشترکان خانگی که از دستگاه ماینر و تجهیزات مربوطه برای استخراج رمز ارز 

در منزل استفاده می کنند خواست که سریع تر نسبت خاموش کردن اقدام کنند.

سرمایه گذاری در محمودآباد
به صـلاح نیست!

اگرچه برخی از اهالی صنعت طلای اصفهان، 
ایده و استارت اولیه این شهرک طلا را مربوط 
به سه دهه پیش می دانند، اما گفته می شود، 
وجود برخی مشکلات و وعده و وعیدهای دولت 
و مسئولان استان بابت تامین زمین و تعارض 
در پرداختی های اهالی این صنف موجب شد، 
رسیدن به این آرزو سال ها به طول انجامد، با 
این وجود بحث احداث شهرک طلای اصفهان 
طی یک دهه گذشته به صورت جدی از سوی 
متولیان این صنف پیگیری شد و حتی گفته 
می شود اهالی صنف طلا اصفهان وجوهی 
بابت زمین این شهرک پرداخت کرده اند. با 
این وجود هفته گذشته در نشست خبری 
چهاردهمین نمایشگاه تخصصی طلا، فلزات 
گرانبها، گوهرسنگ، ماشین آلات و صنایع 
وابسته اصفهان که 5 تا 8 خرداد ماه به عنوان 
نخستین نمایشگاه اصفهان در سال ۱۴00 برپا 
می شود، رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان 
با اشاره به اینکه شهرک طلا یکی از رویدادهای 
مهم نمایشگاه امسال است، گفت که جایگاه 
این شهرک بعد از گذشت ۱0 سال تلاش، 
عملیاتی شده و جزییات کامل آن در نمایشگاه 

امسال به همکاران داده خواهد شد.

ویژگی های شهرک طلا
به گفته هوشنگ شیشه بران، شهرک طلا یک 
شهرک تولیدی، توریستی وگردشگری است 
که می تواند تمام تولیدات صنعت طلا و جواهر 
استان را به معرض فروش و نمایش بگذارد، 
همچنین موقعیت شهرک طلا در مسیر جاده 
فرودگاه اصفهان و همجوار با شهر اصفهان 
است که در زمینی به مساحت 30 هکتار در 
جوار شهرک صنعتی جی جانمایی شده و تمام 
کارگاهها، از کوچک و بزرگ طلاسازی اصفهان 
در این شهرک مستقر خواهند شد. عضو هیات 

مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طلا اصفهان درباره کلنگ زنی این شهرک به 
"نوسان" گفت: با توجه به تغییر و تحولاتی که 
امسال قرار است در دولت انجام شود، به طور 
قطع کلنگ زنی احداث شهرک طلا به عنوان 
یکی از طرح های ملی انجام خواهد شد و بعد 
از آن مباحث نقشه و عملیات فیزیکی و میدانی 

آن اجرا خواهد شد.
به گفته ابراهیم حبیب الهی، با توجه به اینکه 
شهرک طلا اصفهان به صورت کامل خصوصی 
است، صفر تا صد عملیات اجرای آن بر عهده 
اتحادیه طلا و جواهر است، البته این شهرک قرار 
است مطابق نقشه های روز دنیا همچون ایتالیا، 
ترکیه، .... طراحی و احداث شود و انواع و اقسام 
کارگاه های زرگری، جواهرسازی، سنگ تراشی 
و ... در این شهرک در کنار هم فعالیت خواهند 
داشت. وی تاکید کرد: با توجه به نیازسنجیهای 
صورت گرفته، مباحث زیست محیطی در 
اجرای این شهرک در نظر گرفته می شود و به 
طور قطع هر فعالیتی که در یک محل تجمیع 
شود، بحث رقابتی و حرفه ای بودن آن ملاک 

عمل قرار می گیرد.
به گفته حبیب الهی، با توجه به سبقه طلا 
اصفهان و رتبه اول این شهر در تولید الگو در دنیا 
و همچنین رتبه اول صادرات طلا در کشور، با 
احداث این شهرک حرف های زیادی برای 
گفتن خواهیم داشت. وی با بیان اینکه برندهای 
مطرح طلا در تهران یا اصالتا اصفهانی هستند و 
یا به دلیل برخی مشکلات از اصفهان کوچ کرده 
اند، توضیح داد: باید توجه داشت که دولت در 
بحث کارگاه های تولید طلا هیچ سوبسیدی 
بابت انرژی، بیمه، و ... به این کارگاه ها پرداخت 
نمی کند، از سوی دیگر هیچ تسهیلاتی برای 
خرید تجهیزات به این کارگاه ها پرداخت نمی 
شود و در گذشته و تا زمانی که بازار شرایط 

عادی داشت و کشورهایی همچون ترکیه و 
دبی رقیب طلایی ایران نشده بودند، تمام کارگاه 
های تولید طلا روی پای خود بودند و آنها با 
فروش انواع تولیدات و مصنوعات طلای خود، 
در منطقه یکه تازی می کردند، اما از زمانی که 
ترکیه و دبی، هاب تولید طلا در منطقه شدند، 
تولیدات طلای ایران از قافله عقب ماند، چراکه 
آن کشورها مصنوعات طلای خود را به صورت 
صد درصد صنعتی و علمی و براساس نیاز بازار 
تولید می کردند تا جایی که در مدت ۱0 سال 
به جایی رسیدند که صنعت طلای اصفهان و 

ایران با سابقه 3500 سال، رسیده بود.

صادرات طلا 
کن فیکن شد

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان طلا اصفهان ادامه داد: امروز 
این دو کشور با داشتن بانک های طلا، به 
تولیدکنندگان خود طلا قرض می دهند و 
در ارزش افزوده با تولیدکنندگان طلای خود 
شریک می شوند، تاجایی که تولیدات طلای 
ترکیه و دبی از نظر کمی و کیفی با ایتالیا 
برابری می کنند. وی اضافه کرد: متاسفانه از 
سال ۹۱ به این طرف مشکلات بسیاری برای 
صادرکنندگان طلا کشور و اصفهان پیش آمد 
که موجب شد مباحث صادرات طلای ایران، 
کن فیکن شود و امروز شاهد برخی تعارضات 

در آیین نامه های گمرکی هستیم.
تعداد  تاکنون  ابتدا  از  اینکه  بیان  با  وی 
صادرکنندگان طلا در ایران به 20 نفر هم 
نرسیده است، گفت: سال ۹۱ و ۹2 حدود 
750 میلیون دلار طلا از اصفهان صادر شد که 
اکنون به حدود 20 میلیون دلار رسیده است و 
از سوی دیگر به دلیل مشکلات موجود تعداد 
صادرکنندگان طلای کشور یک یا دو نفر است 

و بقیه درگیر بروکراسی اداری و تناقض قوانین 
هستند..

وی اما درباره تاثیر شهرک طلا اصفهان در رونق 
صادرات طلا از کشور، گفت: ایجاد شهرک 
طلا در اصفهان علاوه بر تاثیر مثبت در بازار و 
تولیدکننده، به نوعی سبب ایجاد فضای رقابتی 
در بین آنها می شود و سعی در به روزرسانی 

تجهیزات خود خواهند کرد. 
به اعتقاد حبیب اللهی، تغییر در فضای سیستم 
تولید، موجب بهبود کار خواهد شد و باید توجه 
داشت امروز تولیدکنندگان طلای اصفهان 
در فضایی کار می کنند که استاندارد نیست، 
اگرچه بعضا تولیدات طلای اصفهان از لحاظ 
کیفیت با تولیدات ترک و ایتالیا برابری می کند 
و حتی در بازار کار طلای ایران به اسم طلای 
خارجی فروش می رود. وی تصریح کرد: به طور 
قطع با تجمع واحدهای تولید طلا در شهرک 
طلای اصفهان، آنها از برخی امتیازات دولتی 
بهره مند می شوند و از سوی دیگر نگاه دولت 

به طلا، نگاه صنعتی خواهد شد.

پیش بینی سیستم
تصفیه پساب مدرن 

اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  گفته  به 
استانداری اصفهان نیز، در حال حاضر شهرک 
طلای اصفهان با دریافت مصوبه شورای برنامه 
ریزی و توسعه استان، در مرحله تحویل زمین 
به سرمایه گذاران است و این شهرک قرار است 
در جاده فرودگاه و در کنار شهرک صنعتی جی 
احداث شود و قرار است در مدت سه سال به 

بهره برداری برسد. 
حسن قاضی عسگر به "نوسان" گفت: این 
شهرک صنعتی خصوصی همانند یک سیتی 
سنتر طلا و جواهر خواهد بود که تمام کارگاه های 
سازنده طلا و جواهر و ... در آن مستقر می شوند 
و موجب هم افزایی در این صنعت می شود و 
امیدواریم با احداث این شهرک، استان اصفهان 
در حوزه صادرات طلا و جواهر به جایگاه گذشته 
خود برگردد و شاهد اشتغالزایی در این حوزه 
باشیم. وی توضیح داد که طراحی این مجموعه 
دنیا  در  موجود  الگوهای  مطالعه  براساس 
همچون ترکیه، اسپانیا و ترکیه خواهد بود که 
در آن سیستم ایمنی فوق پیشرفته و سیستم 

تصفیه پساب مدرن وجود خواهد داشت. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان با ابراز تاسف مبنی بر اینکه در سالهای 
اخیر به دلیل تحریم ها و قوانین و مقررات بانک 
مرکزی صادرات طلا از اصفهان در شرایط 
مطلوبی قرار ندارد و شاید حدود ۱0 درصد 
سال های ۹۱ و ۹2 است، تاکید کرد که شاید 
افزایش قیمت طلا برای مشتریان داخلی مهم 
باشد، اما برای صادرات اهمیت زیادی ندارد، 
چراکه میزان صادرات و ارزآوری آن  به نوسان 
نرخ ارز و در مجموع به سیاست های ارزی 

دولت در آینده برمی گردد. 
به گفته قاضی عسگر، یکی از هدفگذاری های 
این شهرک، گسترش صادرات طلا و از سوی 
دیگر جاذبه های گردشگری برای معرفی صنعت 
و هنر طلا و جواهر اصفهان است، همچنین 
شهرک طلا اصفهان علاوه بر اینکه جاذبه های 
توریستی خود می تواند موجب جذب صاحبان و 
تولیدکنندگان طلا و بهره مندی آنها از امتیازات 

شهرک های صنعتی خصوصی شود.

کلنگ زنی احداث شهرک طلا به طور قطع امسال انجام خواهد شد؟!؛

رویای شهرک طلا
آیا صادرات جواهرات اصفهان با احداث شهرک طلا رونق دوباره می گیرد؟

صنعت ساخت زیور آلات طلا و زرگری از قدیم جایگاه مهمی در اقتصاد اصفهان داشته است تا جایی 
که تولید بیش از ۵۰ درصد مصنوعات طلا و فعالیت حدود ۷۰ درصد طلاسازان کشور در اصفهان، این 
شهر را به قطب طلای کشور تبدیل کرده است. وجود حدود ۱۴۰۰ کارگاه تولیدی، ۵ هزار واحد صنفی، 
تولید ۹۰ درصد ماشین آلات صنعتی تولید طلا و جواهر و همچنین صادرات ۷۵۰ میلیون دلاری طلا 
طی سال های ۹۱-۹۰ و فعالیت تنها مجموعه گوهرشناسی استاندارد ایران در اصفهان موجب شد، تا 

اهالی پایتخت طلای ایران، رویای احداث »شهرک تخصصی طلا« را در سر بپرورانند.
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 نوسان:  معاون خدمات مشترکین آبفای استان 
اصفهان با تاکید بر اینکه عملیاتی شــدن فناوری 
نوین "مکعب خدمت" مراجعــات حضوری ارباب 
رجوع به ادارات آبفا در سطح اســتان را به حداقل 
ممکن می رساند، گفت: مکعب خدمت شامل شش 
روش غیرحضوری دریافت خدمات و رفع مشکلات 
مشترکین مرتبط آبفای استان است که در یکی از 
شیوه ها متقاضیان با دسترسی به اینترنت از طریق 

وب ســایت www.abfaesfahan.ir پس از 
ورود به پرتال شرکت گزینه میزخدمت الکترونیک 
را انتخاب و به صورت مجازی درخواست های خود را 

ثبت و یا پیگیری می کنند.
ســید محســن صالــح،  نصــب اپلیکیشــن 
abfaesfahan.ir را یکــی از ســهل ترین 
روش های فناوری مکعب خدمت دانســت و بیان 
کرد: در این روش متقاضیان با دانلود اپلیکیشــن 

همــراه آبفای اصفهــان بر گوشــی های اندروید، 
درخواســت های خود را ثبت و پیگیری می کنند. 
شایان ذکر است، نسخه اندرویدی خدمات همراه 
آبفای اســتان اصفهان هم اکنون به طور رایگان از 
فروشگاه های اینترنتی کافه بازار، ایران اپس و مایکت 

قابل دریافت و نصب روی تلفن های همراه است.
میثم اعلایی، مدیر خدمات مشترکین آبفای استان 
اصفهان نیز اظهارداشت: متقاضیانی که دسترسی به 

گوشی هوشمند و اینترنت ندارند می توانند با شماره 
گیری کد دستوری #۱5۱522*۶۶55* اقدام به 
ثبت شماره کنتور واحد مسکونی خود کنند. گفتنی 
است استفاده از کدهای دستوری نیازمند نصب هیچ 
نرم افزاری نیست و متقاضیان می توانند با گرفتن 
کد دستوری یاد شده با تلفن همراه خود، خدمات 
غیرحضوری شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 

را دریافت کنند.

معاون خدمات مشترکین آبفای استان اصفهان عنوان کرد:

مکعب خدمت آبفای اصفهان پیشگام در توسعه دولت الکترونیک
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نوسان:شهردار اصفهان از معاون 
امور خارجه کشور خواست  وزیر 
از محیط زیست  با نگاه دفاع  که 
وام هایی از اعتبارات صندوق های 
برای  زیستی  محیط  بین المللی 
و  شود  اخذ  رود  زاینده  احیای 
این  پیگیری  آمادگی  شهرداری 

موضوع را دارد.  
قدرت الله نوروزی در دیدار با معاون 
دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه 
کشورمان اظهار کرد: چهار سال پیش 
مرکز همایش های بین المللی مانند یک 
جسد بی جان در محاصره طلبکاران 
بودجه  اساس  بر همین  و  بود  بزرگ 
این  میزان  از  کمتر  نیز  شهرداری 
بدهی ها بود خوشبختانه طی سفرهایی 
که با معاون مالی و اقتصادی شهرداری 
توانستیم  داشتیم  تهران  به  اصفهان 
اعتبارات لازم را جهت تکمیل اعتبار 

این پروژه کسب کنیم.
میلیارد   ۱000 از  بیش  افزود:  وی 
پژوهش های  مرکز  پروژه  در  تومان 
بابت حل مسائل حقوقی  بین المللی 
و ساخت هزینه شده است، همچنین 
میلیارد   2۴0 اصفهان  شهرداری 
و  بین المللی  نمایشگاه  در  تومان 
حدود ۶00میلیارد تومان در راستای 
رینگ  پروژه  زمین های  آزادسازی 
اصفهان  شهردار  کرد.  هزینه  چهارم 
بودجه  خوشبختانه  کرد:  خاطرنشان 
بین کلانشهرهای کشور  در  اصفهان 
همچنین  و  است  یافته  افزایش 
میزان تحقق این بودجه با رشد قابل 
توجهی روبرو بوده است. نوروزی ادامه 
مهمترین  از  رود  زاینده  احیای  داد: 
اصفهان  مدیریت شهری  اولویت های 
است، اما رفع این معضل در حد استان 
نیست و با توجه به اینکه مساله زاینده 
رود به 3 استان اصفهان و چهار محال 
نیازمند  می شود  مربوط  خوزستان  و 
یک نگاه فرا استانی و ملی است. وی 
به  نامه ای  طی  در  کرد:  خاطرنشان 
مشکل  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
زاینده رود را مطرح کردیم؛ همچنین 
رود  زاینده  مشکل  حل  راستای  در 
جلسات متعددی را با معاونان رئیس 

جمهور برگزار کرده ایم.
از  رود  زاینده  اینکه  بیان  با  نوروزی 
جنبه های مختلف مرمتی، حفظ زیر 
قابل  تالاب گاوخونی  احیای  ساخت، 
بررسی است، از معاون وزیر امور خارجه 
کشور خواست که با نگاه دفاع از محیط 
زیست وام هایی از اعتبارات صندوق های 
بین المللی برای احیای زاینده رود اخذ 
شود و شهرداری آمادگی دارد که این 
موضوع را پیگیری کند تا بتوان بسیاری 
از معضلات حوضه زاینده رود را رفع 
سال  چهار  در  داد:  ادامه  وی  کرد. 
شهرهای  با  اصفهان  روابط  گذشته 
خواهرخوانده ها کمرنگ شده بود که با 
روی کار آمدن مدیریت شهری جدید 
این روابط احیا شد؛ با شیوع ویروس 
کرونا فرصت همکاری جدید ایجاد و 
با بسیاری از کشورهایی مانند کویت، 

اسپانیا و… روابطمان را احیا کردیم.
شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: این 
دوره مدیریت شهری اصفهان فرصت 
خوبی برای دولت بود زیرا بسیاری از 
رسمی  دیپلماسی  طریق  از  اقدامات 
از  قابل اجرا نیست و می توان برخی 
دیپلماسی  طریق  از  را  اقدامات  این 
به واسطه شهرداری ها  و  غیر رسمی 

پیگیری کرد.

معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: هر اقدامی را که لازم 
باشد در راستای توسعه شهر اصفهان انجام می دهیم.ســید رسول مهاجر در دیدار 
با شــهردار اصفهان اظهار کرد: با توجه به ظرفیــت وزارت امورخارجه، خود را ملزم 
میدانیم به شهر اصفهان کمک کنیم و بر همین اساس هر اقدامی را که لازم باشد در 
راستای توسعه شهر اصفهان انجام می دهیم. وی افزود: مرکز همایش های بین المللی 
اصفهان پروژه بسیار عظیم و گرانبهایی است که نمونه مشابه آن در ایران وجود ندارد.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان گفت: باکس هایی محافظتی با 
توجه به موقعیت درختان چهارباغ در نظر گرفته شده است. فروغ مرتضایی نژاد اضافه کرد: 
در بخش غربی چهارباغ با توجه به این که درختان به صورت تک درخت با سن پایین تر 
وجود داشت و ریشه آنها قابل مشاهده بود؛ با تصمیمات فنی از سال گذشته تاکنون شیوه 
عادت درختان را بررسی کرده و با در نظر گرفتن باکس های ویژه، اطراف درختان پوشانده 

می شود که این اقدام در حال انجام است.

تدابیر ویژه برای نجات درختان چهارباغنمونه مشابه سالن اجلاس در کشور وجود ندارد

گزارش

گزارش

احیای زاینده رود
اولویت های مدیریت شهری

با حضور معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون انجام شد؛

یکشنبه،  »هر  برنامه  یکمین  و  هشتاد  در 
ساماندهی  هدف  راستای  در  افتتاح«  یک 
مشاغل شهری، فاز نخست مجتمع صنفی 
هزینه ای  صرف  با  خواروبار  فروشان  عمده 
بالغ بر ۱۶0 میلیارد تومان در میدان مرکزی 
میوه و تره بار افتتاح شد. قدرت اله نوروزی 
کلنگ زنی از فاز دوم مجتمع صنفی عمده 
فروشان خواروبار را اقدامی در راستای نظم و 
ساماندهی بهتر شهر و مشاغل شهری عنوان 
کرد. همچنین ۴0 واحد کارگاهی شهرک 
نیک اندیش تحت عنوان بلوک های x,y,z با 
اعتباری حدود 35 میلیارد تومان افتتاح شد تا 
واحدهای تراشکاری، در و پنجره سازی، ام. دی. 
اف کاری و مشاغلی که در سطح شهر آلاینده 
بوده و نوع فعالیت آن ها برای مردم مزاحمت 
ایجاد می کند، در این مکان مستقر شوند. این 
واحدهای صنفی از طریق مزایده به افراد واگذار 
می شود، اما به اصنافی که مشکل مزاحمت زایی 
داشته باشند بر اساس آئین نامه مشوق های 

فروش به صورت تقسیطی واگذار می کنند.

گره های کور را باز کردیم 
قدرت الله نوروزی، شهردار اصفهان در این 
مراسم اظهار کرد: خرسندم امروز همزمان با 
خردادی که خاطرات تلخ و شیرین بسیاری از 
آن داریم و هر روز آن می تواند صفحه بزرگی 
از تاریخ را معرفی کند گرد هم آمدیم تا شاهد 

اتفاقات خوشایند دیگری در شهر باشیم.
نوروزی تأکید کرد: انقلاب عمرانی در این دوره 
مدیریت شهری شعار نبود بلکه یک حرکت 
عظیم عمرانی بود که در شهر آغاز شد و در 
حال حاضر انسان های منصف در قضاوت های 

خود درباره عملکرد شورا و شهرداری، مدیریت 
شهری اصفهان را مدیریتی توانمند معرفی 
می کنند که توانسته با حرکت خردمندانه و 
جمعی و با تصمیمات اتخاذ شده در شورای 
شهر و با هماهنگی اجزای مدیریت استان و 
همکاری مردم حرکتی را آغاز کند که امروز 
هر مسافری به اصفهان می آید اذعان دارد که 
اصفهان متحول شده است و این بیان حاصل 
مقایسه  و  گذشته  فعالیت های  بر  مروری 
اقدامات شده در این دوره نسبت به دوره های 
قبل است. وی با بیان اینکه طی چهار سال 
گذشته گره هایی باز شد که امیدی به بازگشایی 
آن ها نبود، تأکید کرد: انجام برخی اقدامات در 
شهر تبدیل به رؤیا شده بود، اما امروز این رویاها 

تفسیر شده است. 
شهردار اصفهان با اشاره به پروژه های سازمان 
میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری خاطرنشان کرد: امروز برای 
دوازدهمین بار در طول چهار سال گذشته 
این  پروژه های  زنی  کلنگ  و  افتتاح  شاهد 
سازمان هستیم. ۱2 افتتاح و کلنگ زنی در 
یک سازمان به معنای رکوردشکنی و انجام 
کاری بزرگ است که باید به تمام سازمان ها 
با قدردانی  تأمین داده شود. وی  و مناطق 
از اقدامات شده سازمان میادین میوه و تره 
شهرداری  شهری  مشاغل  ساماندهی  و  بار 
در سه سال اخیر در راستای حفظ محیط 
زیست تصریح کرد: در میدان مرکزی میوه 
بار  تره  فروش  برای  سالن هایی  بار  تره  و 
احداث شد که اوایل استقبال کمتری شد و 
بسیاری از واحدهای صنفی مرتبط در میدان 
بهار، سبزه میدان و صارمیه حاضر نبودند از 

محل جدید خرید کنند، اما اگر این سالن ها 
احداث نمی شد روزانه این حجم از خودرو که 
به این محل مراجعه می کنند، در شهر تردد 
داشتند که ترافیک زیادی به همراه داشت.
شهردار اصفهان ادامه داد: اگر امروز غرفه های 
خشکبار در میدان مرکزی میوه و تره بار شکل 
می گیرد به معنای رهایی خیابان های صارمیه، 
ولیعصر و جهاد از تردد کامیون هایی است که 
روزانه نقل و انتقال خشکبار را به واحدهای 
صنفی عمده فروشان در محدوده شهر انجام 
می دادند. نوروزی خاطرنشان کرد: با راه اندازی 
مجتمع صنفی عمده فروشان خواروبار در میدان 
مرکزی میوه و تره بار اصفهان به قطب خشکبار 
کشور تبدیل می شود وی با اشاره به افزایش 
هشت برابری بودجه سازمان میادین میوه و تره 
بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری گفت: 
بودجه این سازمان از 800 میلیارد تومان در 
سال ۹7 به ۶00 میلیارد تومان در سال ۱۴00 
افزایش یافته که گویای اقدام بزرگ و حرکت 

ارزنده در این سازمان است. 

خدمات شهرداری 
قابل مشاهده است

سیدحسین قاضی عسگر، معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استاندار اصفهان نیز در این 
مراسم ضمن قدردانی از تلاش های شهرداری 
اصفهان در سه سال اخیر، اظهار کرد: روز 
گذشته روز بهره وری و بهینه سازی مصرف 
بود که افتتاح پروژه های سازمان میادین و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری به فاصله 
یک روز از این مناسبت را به فال نیک گرفته و 
امیدواریم این سازوکارها باعث توزیع منطقی 

مشاغل باشد. وی با بیان اینکه نظام توزیع 
کالا و خدمات یکی از مشکلات امروز است، 
تصریح کرد: با حرکت های انجام شده از دو سال 
گذشته با استفاده از سامانه های مختلف و افراد 
کاردان به سمتی پیش می رویم که مجموعه 
هماهنگی  معاون  شود.  ساماندهی  توزیع، 
امور اقتصادی استاندار اصفهان خاطرنشان 
کرد: راه اندازی مجتمع هایی همچون مجتمع 
صنفی عمده فروشان خواروبار، خشکبار و مواد 
غذایی و مجموعه کارگاهی نیک اندیش در کنار 
استفاده از فناوری اطلاعات می تواند کارساز 
باشد. وی با بیان اینکه در جای جای شهر 
خدمات سازنده شهرداری و مدیریت شهری 
قابل مشاهده است، گفت: در سه  اصفهان 
سال گذشته در بعُد سازندگی و رفع مشکلات 
ترافیکی  کور  رفع گره های  ویژه  به  شهری 
اقدامات ارزنده ای توسط شهرداری انجام شده 

که باید قدردانی شود.

مکانی برای استقرار 
مشاغل مزاحم شهر

محمد مجیری، مدیرعامل سازمان میادین 
میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری در این مراسم اظهار کرد: با توجه 
به اینکه ۱20 هزار واحد صنفی پروانه دار و 
بدون پروانه در شهر اصفهان فعال هستند در 
سال های گذشته استقرار آنها به طور معمول در 
مجاورت هم انجام شده که مشکلات ترافیکی 
زیادی را برای شهروندان ایجاد کرده است، اگر 
شرایط به همین منوال پیش برود برای داشتن 
زندگی توأم با آرامش باید اطراف شهر زندگی 
کنیم. وی با اشاره به افتتاح فاز نخست مجتمع 
و  فروشان خواروبار، خشکبار  صنفی عمده 
مواد غذایی شهر اصفهان در میدان مرکزی 
میوه و تره بار گفت: فاز نخست این مجتمع در 
قالب ۴5 واحد با اعتباری بالغ بر ۱۶0 میلیارد 
تومان افتتاح شد و همزمان کلنگ فاز دوم این 

مجتمع با اعتبار 220 میلیارد تومان زده شد.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان 
خاطرنشان کرد: هر کدام از واحدهای احداث 
شده دارای بخش های اداری، انبار و حیاط با 
همه امکانات و دسترسی ویژه به رینگ های 

شهر است. 
وی خاطرنشان کرد: در مجموع ۱۱۱ واحد 
صنفی خشکبار، خواروبار و مواد غذایی در این 
مجتمع احداث خواهد شد که خوشبختانه از 
ابتدای عملیات احداث آن، اتحادیه خواروبار 
و خشکبار همکاری بسیار خوبی در طراحی 
پروژه داشته است. مجیری با اشاره به احداث 
کرد:  اظهار  نیک اندیش  کارگاهی  شهرک 
این مجموعه دارای واحدهای T و U بود که 
امروز واحدهای X,Y و Z نیز شامل ۴0 واحد 
کارگاهی برای مشاغل مزاحم شهری مورد بهره 
برداری قرار گرفت تا مشاغلی که باعث ایجاد 
مزاحمت برای شهروندان می شوند در آنجا 
استقرار یابند. وی تأکید کرد: مزاحمت اصناف 
برای دیگران نوعی حق الناس است که مشاغل 
راستای  مراکز جدیدالاحداث در  به  مزاحم 

توجه به این موضوع مهم انتقال می یابند.

با افتتاح و کلنگ زنی دوازدهمین پروژه سازمان میادین شهرداری اصفهان به انجام می رسد؛

اصفهان قطب خشکبار کشور
فاز نخست مجتمع صنفی عمده فروشان خواروبار با صرف هزینه ای بالغ بر ۱۶۰ میلیارد تومان افتتاح شد

citizen

 نوسان:۴۷ دستگاه اتوبوس بازسازی شده اصفهان با حضور 
رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  اشتغال  و  کارآفرینی  توسعه  معاون 
بهره  به  اصفهان  شهر  شورای  رئیس  و  شهردار  اجتماعی، 
ناوگان  بهبود  محیطی،  زیست  آلودگی  کاهش  رسید.  برداری 
خدمت رسانی، افزایش بهره وری مصرف سوخت و ارتقای ایمنی 

حمل و نقل از مزایای این اقدام است.
برای بازسازی هر دستگاه اتوبوس ۴00 میلیون تومان هزینه شده است. تعدادی 
از اتوبوس ها در کارخانه پیشرو دیزل و تعدادی در تعمیرگاه شهرداری اصفهان 
به طور مشترک بازسازی شده است. شهرداری اصفهان علاوه بر خرید بیش از 
۱50 دستگاه اتوبوس جدید و افزودن به ناوگان اتوبوسرانی اصفهان، بازسازی 

اتوبوس ها و بازگرداندن آنها به چرخه خدمت رسانی را در دستور کار دارد.
اولین سری اتوبوس های 
بازسازی شده در اصفهان 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این 
مراسم گفت: تلاش شد از ظرفیت شهرداری ها برای این موضوع استفاده شود 
و تأمین مالی این برنامه از مسیر صندوق توسعه کارآفرینی امید انجام شود؛ 
خوشبختانه با مدیریت رئیس صندوق کارآفرینی در استان و شهردار اصفهان 

اقدامات مناسبی در این راستا انجام شده است.
عیسی منصوری در آئین بهره برداری از اتوبوس های نوسازی شده شهرداری 
اصفهان اظهار کرد: در سال ۱3۹7 با توجه به شرایط کشور بسته ای تحت 
عنوان بسته اشتغال و کسب و کار فراهم شد و پس از تصویب در شورای عالی 
اشتغال به ستاد سران قوا ارجاع داده شد؛ در این بسته مبحث بازسازی بافت 
فرسوده و توجه ناوگان حمل و نقل شهری مورد تاکید رئیس جمهور قرار 
گرفت. یکی از حوزه های این بسته که به نتایج مطلوبی دست یافت مبحث 

بازسازی ناوگان حمل ونقل بود که باعث خرسندی است.
منصوری خاطرنشان کرد: ابتکاری که در سازمان برنامه بودجه انجام شد این 
بود که تلاش شد از ظرفیت شهرداری ها برای این موضوع استفاده شود و 
تأمین مالی این برنامه از مسیر صندوق توسعه کارآفرینی امید انجام شود؛ 
خوشبختانه با مدیریت رئیس صندوق کارآفرینی در استان و شهردار اصفهان 

اقدامات مناسبی در این راستا انجام شده است.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید نیز گفت: شهرداری اصفهان تلاش های 
فراوانی را در جهت نوسازی حمل و نقل عمومی انجام داد و در حال حاضر 

شاهد اولین سری از اتوبوس های نوسازی شده در اصفهان هستیم.
اصغر نورالله زاده اظهار کرد: پس از گذشت چندین ماه از انعقاد تفاهم نامه ای 
که به اتفاق مجمع شهرداران کلانشهرها و سازمان برنامه بودجه این امکان 
فراهم شد که در حوزه نوسازی اتوبوس ها این اقدام را در اصفهان به عنوان 

اولین شهر اجرا کنیم.
وی ادامه داد: بدون شک علاوه بر اینکه نوسازی ناوگان اتوبوسرانی تأثیر به 
سزایی در بخش اشتغال زایی و کمک به حمل و نقل عمومی دارد، این اقدام 

از جنبه اشتغال زایی هم ارزش فراوانی دارد.
اختصاص ۴ هزار میلیارد تومان 

به حمل و نقل عمومی 
قدرت اله نوروزی، شهردار اصفهان در این مراسم با بیان اینکه طی چندسال 
گذشته شهرداری اصفهان با اولویت قرار دادن مسائل زیر ساختی به ویژه در 
حوزه حمل و نقل به دلیل ارتباط مستقیم با محیط زیست و کاهش آلودگی ها 
اقدامات بسیار مهمی انجام داده است، گفت: امسال ۴ هزار میلیارد تومان 
از بودجه ۱0 هزار میلیارد تومانی شهرداری اصفهان به حوزه حمل و نقل 
اختصاص داده شده است. وی ادامه داد: در این دوره مدیریت شهری در سال 
۹۶ خط یک مترو ظرف مدت ۴ ماه پس از سالها تکمیل شد و بعد از ۱7 سال 
در اختیار شهروندان قرار گرفت؛ همچنین احداث خط دو متروی اصفهان آغاز 
شد و تا امروز پیشرفت بسیار خوبی داشته و از دو جبهه شمال شرق )زینبیه( 
تا غرب شهر اصفهان در حال ساخت است؛ دستگاه TBM از جبهه شرق در 
 TBM دو تونل فعال است و در جبهه غرب حفاری یک تونل از طریق دستگاه
آغاز شده است. همچنین مطالعات خط 3 متروی اصفهان نیز انجام شده 
است و برخی از محل های احداث ایستگاه خریداری شده است. وی ادامه داد: 
اقدامات اولیه طرح تراموا در طی یک قرارداد مشارکتی بین قرارگاه خاتم الانبیا 
و شهرداری اصفهان صورت گرفته است و اقدامات نهایی آن در وزارت کشور 
در حال پیگیری است؛ امیدوارم شورای عالی ترافیک نیز تصمیم نهایی را اتخاذ 

کند تا طرح از میدان جمهوری تا میدان آزادی اجرایی شود.
وی تاکید کرد: در خصوص نوسازی ناوگان اتوبوس رانی شهرداری اصفهان 
اقدامات بسیار ارزنده ای انجام شده است؛ زیرا از سال ۹۶ تا به امروز بیش از 
۱50 اتوبوس جدید به ناوگان اتوبوسرانی اصفهان اضافه شده است. در کنار آن 
اصفهان به عنوان اولین شهر، بازسازی اتوبوس های فرسوده را طی مذاکراتی 
با سازمان برنامه و بودجه آغاز کرد و قرار شد برای هر دستگاه اتوبوس 280 
میلیون تومان وام پرداخت شود و از این مبلغ شهرداری اصفهان حدود 50 
میلیون تومان بلاعوض تقدیم کند و حدود 2۴0 میلیون توسط صندوق کار 

آفرین امید به عنوان وام کم بهره پرداخت شود. 
وی این حرکت را در راستای برنامه اصفهان ۱۴05 با شعار شهر زیست پذیر 
دانست و گفت: یک شهر آلوده، پر از ترافیک که آسایش مردم را خدشه 
دار می کند نمی تواند زیست پذیر باشد؛ قطعاً شهری زیست پذیر است که 
اتوبوس های آن از استاندارهای لازم برخوردار باشد؛ خطوط بی آر تی آن توسعه 
پیدا کند؛ تراموا و متروی شهر هر روز در حال توسعه باشد و فرهنگ استفاده 
از وسایل نقلیه عمومی ترویج پیدا کند.  وی با اشاره به همدلی شورای اسلامی 
شهر اصفهان برای تحقق این اهداف، تاکید کرد:اصفهان یک شهر گردشگری 
است. پیش بینی احداث 777 کیلومتر مسیر دوچرخه برای این شهر انجام 

شده است. 

بهره برداری از اتوبوس های
 بازسازی شده

 نوســان: رییس کمیســیون شهرسازی و 
معماری شورای اسلامی شــهر اصفهان گفت: 
رویکرد شهر دوستدار کودک از استراتژی ترین 
رویکردهایی است که هر جامعه برای بیمه کردن 
آینده خود باید به ســمت آن حرکت و از حضور 

کودکان استفاده کند.
شیرین طغیانی در نخستین سمپوزیوم بین المللی 
آرمان شــهر کودکان اظهار کرد: از ابتدای دوره 
پنجم شورای شهر موضوع شهر دوستدار کودک 

در دســتور کار مدیریت شــهری اصفهان قرار 
گرفت؛ اگر اصفهان قرار است در قامت شهرهای 
بین المللی ظاهر شود باید به نیازهای تمام گروه ها 

از جمله زنان، سالمندان، کودکان توجه شود.
طغیانی گفت: وقتی از شهر دوستدار کودک سخن 
می گوئیم، بسیاری از موضوعات کالبدی است، اما 
شهری دوستدار کودک است که در آن کودکان 
به لحاظ روحی و روانی برای خود و خانواده شان 
امکان حضور ایمن در محیط های شهری را داشته 

و به راحتی بتوانند از وسائل حمل و نقل عمومی 
استفاده کنند.وی با بیان اینکه در شهر دوستدار 
کودک، کــودکان نباید شــاهد ناهنجاری های 
اجتماعی باشــند، اظهار کرد: اجرای اقدامات و 
تمهیدات در نقاط مختلف شهر به طور یکسان 
برای کودکان، موضوع قابل توجه دیگری است 
تا کودکان در تمام شهر بتوانند از امکانات ایجاد 
شده بهره مند شود. وی تصریح کرد: رویکرد شهر 
دوستدار کودک از استراتژی ترین رویکردهایی 

است که هر جامعه برای بیمه کردن آینده خود 
باید به سمت آن حرکت کرده و از حضور کودکان 
استفاده کند. وی افزود: در کنار مدیریت شهری و 
شهرداری باید سایر نهادها با اعتقاد کامل مدیران 
نه صرفاً به صورت ظاهری موضوع شهر دوستدار 
کودک را به طور جدی در دســتورکار قرار داده 
و اطمینان داشته باشــند اگر کودکان امروز ما 
درست تربیت شوند فواید آن بی شک در آینده 

نصیب تمام شهروندان خواهد شد.

 رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر اصفهان مطرح کرد: 

»شهردوستدار کودک« استراتژیک ترین رویکرد برای آینده اصفهان

پروژه هـای سـازمان میادین میوه و تره بار و سـاماندهی مشـاغل شـهری شـهرداری اصفهان به 
ارزش ۴۱۵۰ میلیـارد ریـال روز دوم خردادمـاه به بهره برداری رسـید. فاز نخسـت مجتمع صنفی 
خواروبار شـامل ۴۵ سـوله اسـت تـا واحدهای صنفـی خیابان هـای صارمیه، جهـاد و ولی عصـر در این مجتمع 
مسـتقر و سـاماندهی شـود. فـاز دوم مجتمع صنفی خواروبار نیز شـامل ۶۶ واحد اسـت که کلنـگ آن به زمین 
زده شـد تـا عملیات اجرایی آن در سـال جاری آغاز شـود. با اسـتقرار واحدهـای صنفی در ایـن مجتمع میدان 

میـوه و تره بـار به قطب خشـکبار در مرکز کشـور تبدیل خواهد شـد. 

گزارش
گروه شهری
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تحلیل

  تحلیل     

رئیس کل گمرک در جمع فعالان اقتصادی با نقد سیاست های دولت در صدور 
بخشنامه ها اعلام کرد که در سال گذشته هر دو روز یک بخشنامه دست وپاگیر صادرات 
به گمرک ابلاغ شد. در سال ۹۹ حدود ۱50بخشنامه متضاد، متناقض و کندکننده 
تجارت تدوین شده است. به نظر می رسد که این رویه در سال ۱۴00 نیز تداوم دارد؛ 
به گونه ای که بر اساس آمار رئیس کل گمرک از ابتدای سال ۱۱بخشنامه فقط برای 

بخش صادرات ابلاغ شده است.

پارازیت صادراتی هر2 روز یکبار
در پنجره واحد فیزیکی شروع کسب و کار در اتاق بازرگانی تهران، رکورد 25 دقیقه برای 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود از لحظه ارائه درخواست از سوی متقاضی تا طی 
کردن تمامی مراحل کاری مربوط به تاسیس، به ثبت رسیده است. این رکورد تازه که از 
طرف وزارت اقتصاد، اعلام شده نشان می دهد که روند ثبت و تاسیس بنگاه اقتصادی در 
پنجره واحد فیزیکی شروع کسب و کار اتاق تهران در مسیر هدف گذاری شده خود قرار 

گرفته است.

رکورد 2۵ دقیقه برای تاسیس شرکت

تخریب 
اقتصاد ملی

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:  این  روزها که به انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ نزدیک 
می شویم تنور وعده ها در خصوص گشایش های اقتصادی از سوی 
کاندیدها داغ می شود. کاندیداهای ریاست جمهوری عموما با وعده 
اقتصادی اقدام به ثبت نام می کنند و همین وعده های داده شــده 
انتظاراتی را در جامعه به وجود می آورد، وعده هایی که در بیشتر مواقع 
در حد همان وعده باقی می ماند. مرتضی افقه، اقتصاددان با اشاره به 
محدوده وظایف رئیس جمهوری در مسائل اقتصادی می گوید: جای 
تعجب دارد که کاندید های ریاست جمهوری چگونه  در هر دوره ای با 
اطمینان کامل وعده گشایش های اقتصادی را می دهند. رئیس جمهور 
در ابتدای کار خود حتی اختیار انتخاب وزرای خود را هم ندارد و برخی 
از وزرا از طریق گروه هایی مشخص می شود و حتی ممکن است که 
وزرای انتخاب شده همسو با نگرش و رویکرد رئیس  جمهوری نباشد. 
آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل 

اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
 

بورس تبدیل به »کازینو« شده!
حسین راغفر، تحلیلگر مسایل اقتصادی در مورد سقوط بازار بورس و بازگشت 
دوباره آن به مدار نزولی می گوید: سران سه قوه چرا باید زمانی که چند نفر محدود 
در مقابل ساختمان بورس تجمع می کنند و کاملا مشخص است که از قبل 
برنامه ریزی شده است احساس مسوولیت می کنند و جلسه می گذارند و دویست 
میلیون دلار از ذخایر ارزی کشور را به بورس تزریق می کنند. این تزریق کردن ارز 
به هیچ وجه جواب نمی دهد و می بینیم به جای آنکه تاثیر مثبتی داشته باشد باعث 
سقوط بورس می شود. او با اشاره به دلایل موفق نبود بورس در سال های اخیر ادامه 
می دهد: علت این است که کار بر روی سرمایه گذاری  که منجرب به تولید شود 
جوااب می دهد. حالا می تواند در هر زمینه ی باشد مثال بر روی نو آوری یا بر روی 
دارای های ناملموس انجام شود. یک دهه است که سرمایه گذاری در ایران منفی 
است یعنی که ما از ذخایر قبلی خود استفاده کرده ایم و این یک دهه ی گم شده 

در اقتصاد ایران تفسیر می شود.

رشد جمعیت تهدید یا فرصت
محمدرضا منجذب در کانال تلگرامی خود نوشت: در اخبار و در پاسخ به این سوال 
که جمعیت ایران در 30 سال آینده چقدر می شود؟ معاون وزیر بهداشت فرمودند: 
طبق برآوردها اگر رشد جمعیت بالایی داشته باشیم، 30 سال دیگر به جمعیت 
حدود ۱۱0 میلیون نفر می رسیم، اگر با رشد بسیار کم حرکت کنیم، جمعیت به 
حدود 87 میلیون نفر رسیده و اگر با رشد متوسط حرکت کنیم، در سال ۱۴30 
به جمعیت ۹۹ میلیونی می رسیم.  باید اظهار داشت، بطور معمول در فرایند توسعه 
اقتصادی در دوره اول رشد جمعیت پایین است و به این دلیل نرخ زاد و ولد و نرخ 
مرگ و میر بالاست، در دوره دوم که درآمد افزایش می یابد و بهداشت رشد می 
کند رشد جمعیت افزایشی چشمگیر دارد، بالاخره در دوره سوم و در مرحله توسعه 
یافتگی رشد جمعیت نزدیک صفر می شود. در شرایطی که ایران هنوز توسعه نیافته 
است چرا رشد جمعیت به صفر نزدیک می شود. قطعا شرایط اقتصادی موجود در 
آن دخیل است، بویژه شاخص فلاکت )حاصل جمع نرخ تورم و نرخ بیکاری( که به 
بالاترین نرخ خود طی امسال رسیده است. این که آیا جمعیت زیاد تهدید است یا 
فرصت؟ عملکرد اقتصادی چون چین، و حتی هند و اندونزی حاکی از فرصت بودن 

آن است. این کشورها در حوزه مدیریت اقتصادی درست عمل کرده اند.

علاقه خصولتي ها به استارتاپ ها
پدرام سلطانی در یادداشتی نوشت: در ۱0 سال گذشته، نرخ رشد سرمایه گذاری یا 
تشکیل سرمایه ناخالص در اقتصاد کشور ما منفی بوده است و نسبت به هر سال 

وضعیت بدتری پیدا کردیم.
وی ادامه داد: در ۱5 سال گذشته پس از خصوصی سازی، بخش حاکمیتی یا 
عمومی غیردولتی در کشور ما به طور سرطان گونه ای رشد کرده که جریان 
سرمایه گذاری را منحرف کرده است. این بخش مالیاتی پرداخت نمی کند که به 
توسعه اقتصاد کمک کند و سودی که به فعالیت های اقتصادی اش تعلق می گیرد، 
در داخل کشور هزینه نمی شود یا صرف موارد غیراقتصادی می شود. وی اضافه کرد: 
شرکت های متعلق به آستان ها، نهادهای نظامی و غیردولتی در این بخش ها اقتدار 
اقتصادی را در کنار اقتدار سیاسی دنبال کرده اند. امروز هم با حضور در اکوسیستم 
استارت آپی دنبال اقتدارند. توجه این شرکت ها به استارت آپ های بزرگ به این 

دلیل است که این استارت آپ ها منبع و ذخیره داده هستند.

ضرورت توجه به صنعت رمزارزها
رییس کمیسیون اقتصادي مجلس معامله روزانه رمزارزها در کشور را بین 3 تا 5 
هزار میلیارد تومان مي داند.  رییس مجلس در نامه 22 اردیبهشت خود به رییس کل 
بانک مرکزي و وزیر اقتصاد خواستار اعمال محدودیاتی بر فعالیت صرافی ارزهای 
دیجیتال شد اما جزییاتی از این پیشنهاد از سوي نهادهاي متولي اعلام نشده. 
تصمیمات یک شبه باعث می شود افرادي که در این صنعت حضور دارند، راهي 
جز ادامه دادن در مسیرهاي غیرقانوني نداشته باشند. در این صورت این صنعت 
چند هزار میلیارد دلاري که تقریبا تمام کشورهاي جهان را به خود مشغول کرده، 
از مسیر قانونی خود خارج خواهد شد. اگر فعالان این صنعت هیچ روز تعطیلي 
نداشته باشند، در یک سال حدود یک میلیون و 825 هزار میلیارد تومان گردش 

مالی به دست خواهد آمد.
به  نامه اي  در  مجلس  رییس  قالیباف،  محمدباقر  جاري،  سال  22اردیبهشت 
رییس کل بانک مرکزي و وزیر اقتصاد خواستار محدودسازی فعالیت صرافی های 
ارز دیجیتال شد. درخواست قالیباف در حالي است که با استناد به گفته هاي 
پورابراهیمي، رییس کمیسیون اقتصادي مجلس حجم مبادلات این صنعت روزانه 
بین 3 تا 5 هزار میلیارد تومان است . سعید زرندی، معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت نیز درباره این صنعت گفته بود که استخراج ارزهای دیجیتال ابزاری 

برای دور زدن تحریم ها به شمار می آید. 

وعده های فراتر از اختیار

حسن روحانی چندی پیش اظهار کرد: 
»بازار سرمایه مخصوص عده ای از شرکت ها 
بود که در یک گوشه ای کار می کردند. بازار 
سرمایه ای که همه مردم حضور پیدا کنند، 
البته، فراز و نشیبی هم دارد و دولت فقط باید 
بازار سرمایه را یاری و کمک کند.« در همین 
حال فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد هم اظهار 
کرده بود که »زیرساخت های بازار بورس 
امروزه تحول اساسی پیدا کرده و قابلیت های 
تمامی  درباره  است.؛  شده  گسترده  آن 
جوانب بازار سرمایه باید به صورت تشریحی 
و مفصل بحث شود زیرا طی سال گذشته 
اتفاقات مختلفی در این بازار اتفاق افتاده و 
باید علل بروز رویدادها در هر یک از مقاطع 
زمانی بررسی و راهکارهای سازمان بورس، 
وزارت اقتصاد و دولت درباره آن مورد توجه 
قرار بگیرد.« این دو مقام مسوول در حالی 
این اظهارات را بیان کرده اند که دولت به 
عنوان مقصر اصلی افت وخیزهای پرشتاب 
می شود  شناخته  سرمایه  بازار  زیان بار  و 
و صاحب نظران اقتصادی پیش از این با 
بررسی جوانب مختلف رفتارهای دولت در 
قبال بازار سرمایه نسبت به پیامدهای آن 
هشدار داده بودند. در همین حال اهالی بازار 
سرمایه بر این باورند که دولت پس از دخالت 
و بهره برداری از این بازار آن را به حال خود 
رها کرده و در حمایت از بورس و سهامداران 
متضرر آن تنها به سر دادن شعار بسنده 

کرده است. 
تحلیلگران بازار سرمایه همواره دخالت ها، 
دستکاری ها و اظهارنظرهای غیرکارشناسی 
و  دولتی  مقامات  برخی  سودجویانه  و 
نمایندگان مجلس را از دلایل مهم سقوط 
بورس در سال گذشته و عدم بازگشت به 
وضعیت متعادل ارزیابی می کنند. یکی از 
مهم ترین خواسته های اهالی بازار در این 

روزها رها سازی بازار سرمایه به حال خود و 
مصونیت بورس از معادلات سیاسی جناح ها 
بوده است. با این حال ادعاها درباره بازار 

سرمایه تمامی ندارد.

صف های ساختگی
آلبرت بغوزیان، اقتصاددان در پاسخ به این 
سئوال که چه افرادي خواستار صف هاي 
فروش در بورس  هستند؟ می گوید: شرایط 
به گونه اي است که هر روز شاهد صف فروش 
هستیم که واقعا مضحک و مشخص است 
که ساختگي است. اگر قرار است سهامي 
تقویت شود باید صف هاي فروش را جمع 
کنند و نرخ ارز را کاهش دهند چراکه تزریق 
این منابع به بازار سرمایه کارایي ندارد و این 
سیاست کاملا غلط است و با یکي، دو بار هم 

حل نمي شود.
او با بیان اینکه یک واحد تولیدي را نشان 
دهید که تحت تاثیر تورم ۱00 تا ۱50 
درصدي قرار نگرفته باشد، افزود: این منابع را 
باید صرف تولید مي کردند و به کارخانه هایي 
این منابع را تزریق مي کردند که لنگ مواد 
اولیه و قطعات هستند و از قیمت تمام 
شده مي نالند. این اتفاقات نشان مي دهد 
زماني که همه بازارها به این روز مي افتند، 
سیاست هاي کلان کشور غلط است هر 
چند موضوعاتي مانند کووید- ۱۹ و شدت 
تحریم ها و بلوکه شدن درآمدهاي ارزي 
همواره از سوي مسوولان مطرح مي شود 
و  قیمت گذاري ها  در  ضعیف  نظارت  اما 
تخصیص ارز به اقلام غیرضرور مانند زین 

اسب و دسته بیل و... جاي سوال دارد.

سهامداران خرد یا رای دهندگان؟
نمایندگان مجلس نیز اینروزها با ادعای 
آستانه  در  خرد  سهامداران  از  حمایت 

انتخابات ریاست جمهوری، بازار سرمایه را 
عرصه برخوردهای قهری کرده اند. جمعی 
از نمایندگان طرحی را با عنوان جبران زیان 
وارده به اشخاص حقیقی ناشی از تخلفات 
بهادار در سال  اوراق  بازار  انجام شده در 
۱3۹۹ تهیه و تدوین و برای رسیدگی به 

هیات رییسه مجلس ارائه کرده اند.
در این طرح تاکید شده است که وزارت 
اقتصاد موظف است از طریق هیات مدیره 
سازمان بورس ظرف مدت سه ماه از تاریخ 
ابلاغ این قانون نسبت به حسابرسی و بررسی 
تمامی معاملات انجام گرفته در بازار بورس 
اوراق بهادار جمهوری اسلامی ایران در سال 
۱3۹۹ اقدام کرده و ضمن شناسایی و اعلام 
همه تخلفات انجام شده در معاملات مذکور 
به مراجع صالح قضایی، میزان درآمدهای 
اشخاص حقیقی و حقوقی ناشی از تخلفات 
انجام شده را شناسایی کرده و میزان زیان و 
ضرر اشخاص حقیقی در معاملات مذکور 
را تعیین و طی فرآیندی که در آیین نامه 
به  می شود  مشخص  قانون  این  اجرایی 
کند.  مسترد  سرمایه  بازار  زیان دیدگان 
همچنین آیین نامه اجرایی این قانون توسط 
با همکاری هیات مدیره  اقتصاد و  وزارت 
با رعایت ملاحظات ذیل  سازمان بورس 
تهیه می شود و ظرف مدت یک ماه پس 
از ابلاغ این قانون به تصویب هیات وزیران 
اشخاص  درآمد  میزان  یک(  می رسد. 
حقیقی و حقوقی در معاملات سال ۱3۹۹ 
بر اساس بالاترین میزان درآمد به صورت 
نزولی مشخص گردد. دو( هر یک از تخلفات 
انجام شده در هر یک از معاملات مشخص و 
درآمد حاصله هر یک از اشخاص حقوقی و 
حقیقی در معاملاتی که در آن تخلف شده 
است مشخص شود. سه( میزان درآمدهای 
نامشروع و بلا جهت هر شخص حقیقی و 

حقوقی ناشی از تخلفات مشخص و بلافاصله 
مسترد شده و به تناسب میان زیان دیدگان 
از آن معامله تقسیم شود. چهار( قوه قضاییه 
موظف است شعبه ویژه ای از محاکم در 
شهر تهران را به بررسی دعاوی و شکایات 
ناشی از تخلفات بورسی تخصیص دهد 
تا پرونده های ارجاعی خارج از نوبت و به 
صورت فوری بررسی شود. با این حال اهالی 
بازار سرمایه نسبت به نیات پشت پرده این 
طرح چندان خوش بین نیستند. به ویژه 
آنکه این طرح با شتاب و در آستانه انتخابات 
تدوین شده در حالی که می توانست از زمان 
ریزش های بزرگ سال گذشته به مرحله 
اجرایی برسد. فعالان بازار سرمایه عموما 
تحرکات کنونی از سوی طیف های خاصی 
را  افراد سیاسی  و  نمایندگان مجلس  از 
انتخابات  در راستای فعالیت های آستانه 
منافع  جهت  در  و  ریاست جمهوری 

گروه های خاص ارزیابی می کنند.

عبور بازار از پیک صف های فروش
در همین حال احسان خاتونی کارشناس 
بازار سرمایه درباره افُت شاخص اظهار کرد: 
اعتقاد برخی به احیای برجام و کاهش نرخ 
دلار در کنار خبر های مثبتی هم که درباره 
برجام مخابره می شود موجب افت بازار شد. 
این کارشناس بازار سرمایه گفت: سهم های 
بنیادی بازار اخیرا با رشد همراه بودند و 
به نقاط مقاومتی رسیدند به همین دلیل 
پرعرضه شدند و روی شاخص اثر گذاشتند. 
خاتونی با بیان اینکه ثبت نام کاندیدا های 
ریاست جمهوری روی نرخ ارز تاثیر گذاشته 
است، خاطرنشان کرد: در سهم های بنیادی 
و شاخص ساز صف فروش خاصی نداریم، 
به خوبی  را  بازار سهم های EPS محور 
خریداری می کند و نگرانی از بابت ریزش 

آنها وجود ندارد.
روزهای  معاملات  در  اینکه  بیان  با  وی 
صف  تومان  میلیارد  هزار  چهار  گذشته 
فروش در نماد های کوچک و متوسط وجود 
داشته است، تصریح کرد: با دامنه متقارن 
به تدریج باید صف فروش این نماد ها برچیده 
شود و تعداد بیشتری به گره بروند. خاتونی 
در گفت وگو با بورس نیوز افزود: بررسی ها 
حاکی است بازار از پیک صف های فروش 
عبور کرده و صف های فروش از شش هزار 
میلیارد به چهار هزار میلیارد رسیده است 
و همین کاهش صفوف نشانه خوبی است 
نوسان  دامنه  اجرای  اثرات  اینکه  برای 
کارشناس  این  کنیم.  ارزیابی  مثبت  را 
گذشته  هفته  طی  گفت:  بازار سرمایه 
مختلف  نماد های  در  زیادی  بازگشایی 
داشتیم و همین موضوع موجب باز شدن 
قفل صف فروش برخی از نماد های کوچک 

و متوسط شده است.
 وی تاکید کرد: با توجه به مذاکرات برجام 
و انتخابات پیش رو نباید انتظار داشت بازار 
به  سرعت رو به بالا حرکت کند همین  که 
از حجم صف فروش کاسته شود و بازار به 
 آرامی به تعادل برگردد می توان به آینده بازار 

امیدوار بود.

بازار سرمایه تحت تاثبر انتخابات ریاست جمهوری همچنان در رکود به سر می برد؛

تصمیم به خروج هیجانی
اهالی بازار سرمایه می گویند، دولت پس از دخالت در بازار آن را به حال خود رها کرده است

درباره  سعدوندی  نوسان:علی   
ارزپاشی در  عواقب سیاســت  
دولت روحانی، اظهار داشــت: 
سیاســت اقتصادی که ۵۰ سال 
گذشته در کشــور وجود داشته 
»انتقال ثروت به اقشار برخوردار« 
بوده اســت؛ این سیاست زمانی 
اجرایی می شــود که کشور به 
مشکل خاصی می خورد و در آن 
زمان تصمیم گیران ارشد دولتی، 
با اتخاذ سیاســت های تبعیض 
آمیز امتیازات خاصــی را به نام 
حمایت از تولید یا اقشار آسیب 
پذیر بــه نفع یــک درصد برتر 

جامعه ارائه می دهند. 
وی با بیــان اینکه ارائــه امتیاز به یک 
درصــد خــاص از جامعــه در نهایت 
منجر به خروج پول و سرمایه از کشور 
می شود، گفت: در دولت اقای روحانی 
و زمان مدیریت اقای ســیف در بانک 
مرکزی نیز همین سیاست تکرار شد، 
به محض اینکه فشــار اندکی در بازار 
ارز بوجود آمد تصمیم به تخلیه منابع 
ارزی و طلای کشور گرفتند، هرچند 
که به صورت غیرقانونی و غیرشــرعی 
سعی کردند با دریافت مالیات از سکه 
بخشــی از ارزش این منابع طلایی را 
به ذخایر کشور برگردانند ولی مشکل 

حل نشد. 
این کارشــناس اقتصادی به وضعیت 
اقتصادی کشــور در هفته های اخیر و 
احتمال لغو تحریم ها اشاره کرد و افزود: 
گرچه ممکن است تحریم ها برداشته 
شــود و امریکا نیز به برجــام برگردد 
ولی باز هم مشخص اســت که اولین 
سیاست دولت در این شرایط، ارزپاشی 
خواهد بود، البته دولت فرصت زیادی 
ندارد و در ایــن ۱00 روز باقیمانده باز 
هم تلاش می کند که منابــع ارزی را 
در اختیار افراد برخوردار قرار دهد مگر 
اینکه با مطالبه گری جامعه این روند 

مخرب پنجاه ساله متوقف شود. 
ســعدوندی با بیان اینکه ارزپاشــی 
جزو برنامه های اصلی دولت در زمان 
آزادســازی منابع بلوکه شــده ارزی 
است، گفت: روزی که ایران بتواند منابع 
ارزی بلوکه شده خود را تحویل بگیرد 
بلافاصله ارزپاشــی شروع خواهد شد. 
وی در پاســخ به این سوال که ایا علت 
کاهش قیمت ارز در روزهای اخیر نیز 
ارزپاشی از سوی بانک مرکزی بوده یا 
خیر؟ گفت: الان بانک مرکزی منابعی 
برای ارزپاشی ندارد و انچه در روزهای 
اخیر وارد بازار شــده ارزهای خانگی 
است که در ارزپاشی های قبلی توسط 
برخی از مردم خریداری شــده و الان 

وارد بازار شده اند. 
این کارشــناس اقتصادی افــزود: به 
محض اینکه تحریم ها برداشته شود 
ارزهای شرکتی، دولت و بانک مرکزی 
احتمالا وارد بازار خواهد شــد و شاهد 
کاهش قیمت ارز برای یک دوره کوتاه 
خواهیم بود. اما آنچه در روزهای اخیر 
باعث کاهــش قیمت ارز شــده صرفا 
ورود ارزهــای خانگی به بــازار بوده 
است. سعدوندی درباره اقدامات بانک 
مرکزی در بازار ارز طی هفته ای اخیر 
و اینکه آیا قیمت ارز در نتایج اقدامات 
بانک مرکــزی کاهش یافته اســت؟ 
گفت: سیاســت بانک مرکــزی صرفا 
گفتار درمانی بوده است که باعث شده 

ارزهای خانگی وارد بازار شوند.   

گرچه از تزریق نقدینگی به عنوان یکی از راهکارها بهبود وضعیت بازار و تقویت سمت تقاضا یاد 
می شود اما در همین حال گفته می شود مادامی که نمادهای گرفتار در صف فروش اصلاح قیمت 
را تجربه نکرده و به سطح ارزنده نرسند، ورود نقدینگی نیز کمکی به آنها نخواهد کرد. سنگین شدن صفوف 
فروش بازار طی ماه های اخیر هیجان فروش در بازار را به شدت افزایش داده و ترس را در میان معامله گران 
حاکم کرده است. به نحوی که حتی سهامداران خرد در نمادهای ارزنده نیز با نگاه به غلبه صفوف فروش در 

بازار، تصمیم به خروج هیجانی گرفته اند و از همین رو نمادهای ارزنده نیز متحمل زیان و فشار شده اند. 

گزارش
گروه  بازارها

 نوســان:  نمودار روبرو تعداد مشارکت 
کنندگان در عرضه های اولیه یک ســال 
اخیر را نشان می دهد. هم زمان با رسیدن 
شاخص به قله 2 میلیون واحد، عرضه اولیه 
بپیوند با مشارکت بیش از 5 میلیون و 500 
هزار نفر رکوردزنی کــرد؛ ولی هم اکنون 
با صلب اعتماد از ســرمایه  گــذاران تعداد 
مشارکت کنندگان با کاهشی شدید مواجه 

شده و به کمتر از نصف رسیده است.

زیان ســنگین بازار بورس در ۹ ماه اخیر به 
حدی بود کــه تازه واردان بــه بورس، این 
روزها حتی حاضر نیســتند در عرضه های 
اولیه شرکت کنند! سوال اصلی اینجا است 
که چه کسانی چنین جو بی اعتمادی را به 

بازار تزریق کردند؟
شــاید مهمترین نقش را در ایــن تراژدی 
نفرت انگیز، دولت ایفا کرد. دولت با دعوت 
عمومی از مردم در راستای تامین کسری 

بودجه از طریق فــروش دارایی  ها با قیمتی 
فراتر از ارزش واقعی، سرمایه مردم را قربانی 

کرد.
نکته جالب تر اما اشاره رئیس جمهور به فراز و 
فرود طبیعی بازار بورس و عدم دخالت دولت 
در آن است؛ باید از رئیس جمهور پرسید آیا 
دعوت بدون پشتوانه مردم به بورس در اوج 
قیمت ها و فروش آبشــاری سهام دولتی به 

مردم مصداق دخالت دولت نیست؟

کاهش چشمگیر مشارکت کنندگان در عرضه اولیه بورس؛

اعتمادسوزی به چه قیمتی؟
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ایرج مسجدی، سفیر ایران در عراق با کریم الخفاجی، وزیر کشاورزی عراق در بغداد 
ملاقات و گفت وگو کرد. اهم مسائل همچون سفر وزیر کشاورزی عراق به جمهوری 
اسلامی ایران، حضور آتی هیات اقتصادی عراقی در نمایشگاه بین المللی دام و طیور 
اصفهان و لغو ممنوعیت صادرات سیب درختی کشورمان به بازارهای عراق نیز مورد 
بحث و تبادل نظر قرار گرفت و قرار شد اقدامات مناسب برای رفع این ممنوعیت، مورد 

توجه جدی قرار گیرد.

بازداشت یکی از فعالان این بازار و تعطیلی صرافی کریپتو لند در کنار اظهارنظر مقامات 
پلیس و نمایندگان مجلس و نهادهای صنفی باعث شده توجه زیادی به این فضا جلب 
شود. گفته می شود طی ماه های اخیر سرمایه قابل توجهی از بورس به بازار رمزارز سرازیر 
شده و این درحالی است که همزمان نوسانات جهانی بازار رمزارزها هم سرمایه گذاری در 
این عرصه را با ریسک های بزرگی مواجه کرده است. در همین حال رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس خاطرنشان کرده توقف صرافی های رمز ارز در دستور کار مجلس نیست.

دولت امــارات در   نوســان: 
مســافران  از  اعلام،  تازه ترین 
خواســته جواب منفی تســت 
PCR با اعتبار ۷۲ساعت را قبل 
از پرواز تهیه کــرده و به صورت 
پرینت کاغذی با مهــر و امضا 

همراه داشته باشند. 
جواب تســت باید از آزمایشگاه های 
معتبر و مورد تایید وزارت بهداشــت 
و به زبان انگلیسی باشد. ارائه جواب 
به صــورت پیامــک و در گوشــی 
موبایل و همچنین تســت ســریع

قبــول  قابــل   )Rapid Test(
نیست. مسافران زیر ۱2 سال از قاعده 
ارائه تست کرونا مســتثنی شده اند. 
مسافران با ملیت امارات متحده عربی 
هنــگام خــروج از ایــران، بــه ارائه 
تســت کرونا ملزم نیســتند، اما در 
فرودگاه هــای امارات از آنها تســت 
PCR گرفتــه می شــود. از تمــام 
مسافران ورودی، دوباره تست گرفته 
خواهد شد و مســافران تا زمان اعلام 
نتیجه، بــه رعایت قانــون قرنطینه 
ملزم شده اند. در صورت مثبت بودن 
پاسخ این تســت، مســافر با هزینه 
خــود در مکان مشــخصی قرنطینه 
خواهد شــد. مســافرانی کــه قصد 
ورود به این کشــور را ندارند و فقط 
از فرودگاه های امارات به ســایر نقاط 
ترانزیت می شوند، به ارائه تست کرونا 
با اعتبار 72ساعت قبل از پرواز ملزم 
شده اند. در مقررات تازه امارات تاکید 
شده است مسافرانی که ۱۴روز قبل 
از سفر به این کشــور به هند، نیجریه 
و آفریقای جنوبی مسافرت داشته اند 
اجازه اســتفاده از پرواز به این مقصد 

را ندارند. 
البته افراد مقیــم و دارندگان ویزای 
امارات متحده عربــی از ایــن قاعده 
مستثنی شده اند. مســافرانی هم که 
قصد بازگشــت از امارات به ایران را 
دارند بایــد گواهی منفــی کووید با 
اعتبار ۹۶ســاعت قبل از پــرواز را به 
همراه داشــته و فرم خوداظهاری و 
تعهدنامه را تکمیل کرده باشند. این 
قانون، کودکان زیر هشت ســال را در 

برنمی گیرد. 
همچنیــن طبــق مقــررات ایران، 
مســافرانی که با ویزای توریستی به 
امارات سفر می کنند باید بلیت رفت 
و برگشت داشته باشــند. در صورت 
نداشتن بلیت برگشــت، در فرودگاه  
پذیرفتــه نمی شــوند. ایــن قانون، 
مسافران با ملیت امارات و دارندگان 
اقامــت در ایــن کشــور را شــامل 

نمی شود.

حسن روحانی چندی پیش گفت: علت اینکه 
مردم ما اعتماد دارند این است که می بینند در 
شرایط تحریم در تابستان قطع نمی شود، چونکه 
وزارت نیرو در طول هشت سال، بیست هزار 
مگاوات برق جدید برای کشور تولید کرده و 
می کند . از طرف دیگر مردم می دانند در شرایط 
سخت کرونایی آب شان قطع نمی شود و می 
دانند که در طول هفت سال گذشته بیش از ۴3 
سد ملی افتتاح شده و تا پایان این دولت بیش از ده 
سد دیگر هم افتتاح خواهد شد. با این وجود بحران 
انرژی هنوز تابستان نیامده، دامن کلان شهرهای 

کشور را فراگرفته است. 

توسعه اصفهان
در گرو طرح های آبی

سد زاینده رود به عنوان یکی از اصلی ترین 
آب  کننده  تامین  و  کشور  مرکز  سدهای 
آشامیدنی، محیط زیست،، کشاورزی و صنعت 
با  سال ۱3۴۹  در  ایران،  مرکزی  منطقه  در 
ظرفیت ۱.۴ میلیارد مترمکعب بهره برداری 
شد،رودخانه زاینده رود به طول افزون بر ۴00 
مرکزی  منطقه  رودخانه  بزرگترین  کیلومتر 
ایران است که از کوه های زاگرس مرکزی بویژه 
زردکوه سرچشمه می گیرد و در کویر مرکزی 
ایران به سمت شرق پیش می رود و در نهایت به 
تالاب گاوخونی در شرق اصفهان می ریزد. نگاهی 
کاهش  رود،  زاینده  دوره ای  خشکی های  به 
زمین،  فرونشست  کشاورزی،  آب  تخصیص 
محیطی  زیست  عدیده  مشکلات  ریزگردها، 

گاوخونی  المللی  بین  تالاب  برای  بخصوص 
و آمار و ارقام مربوط به بارندگی ها در حوضه 
آبریز زاینده رود بعنوان یکی از اصلی ترین منابع 
آب مرکزی ایران از یک سو و کاهش حدود 
50 درصدی بارش ها و کم شدن میزان ذخیره 
سد زاینده رود از سوی دیگر لزوم اجرای هرچه 
سریع تر پروژه های آبی در این خطه را گوشزد 

می کند.

سد ۲۷ درصد آب دارد
سرپرست شرکت آب منطقه ای اصفهان در رابطه 
با انتشار اخباری مبنی بر بازگشایی زاینده رود 
در سال جاری، گفت: هنوز هیچ تصمیم دقیقی 
برای این امر اتخاذ نشده است. حسن ساسانی، در 
رابطه با انتشار اخباری مبنی بر بازگشایی زاینده 
رود در سال جاری، اظهار کرد: هنوز هیچ تصمیم 
دقیقی برای این امر اتخاذ نشده است. وی افزود: 
اوایل هفته آینده این موضوع به آب منطقه ای 
اصفهان ابلاغ می شود، بنابراین لازم است تا هفته 
آینده برنامه مصارف اصلاح شود تا بتوان راجع 
به باز شدن زاینده رود صحبت کرد. سرپرست 
شرکت آب منطقه ای اصفهان در رابطه با حجم 
کنونی ذخیره آب سد زاینده رود گفت: سد زاینده 
رود اکنون در حدود 27 درصد آب دارد. به دلیل 
نبود بارش در فروردین و اردیبهشت امسال لازم 
است در مصرف آب بیش از گذشته صرفه جویی 
کرد و این کار باید پیوسته باشد تا اصفهان در 
تأمین آب شرب، سلامت و بهداشت با مشکلی 

مواجه نشود.

تالاب گاوخونی 
نیازمند رسیدگی جدی 

عباس رضایی استاندار اصفهان گفت: با توجه 
به کمبود بارش ها و کاهش جدی ذخیره سد 
زاینده رود، نگران آب آشامیدنی استان اصفهان 
هستیم.او ادامه داد: با توجه به شرایط پیش رو، 
اولویت اصلی صرفه جویی در مصرف آب است. 
یکی از اصلی ترین اقدامات در مشکلات آبی 
استان انتقال آب بوده که نشان می دهد در بحث 
انتقال آب باید جدی تر عمل کنیم.رضایی گفت: 
اگر برنامه ریزی مدون صورت نگیرد زندگی مردم 
اصفهان، تهران، سمنان و یزد در معرض خطر 
قرار می گیرد. استاندار اصفهان با اشاره به اینکه 
تالاب گاوخونی وضع مطلوبی ندارد و نیازمند 
رسیدگی جدی است گفت: سلامت مردم از 
است، طی سال های  ما  اساسی  اولویت های 
گذشته آبی که وارد گاوخونی می شد همراه با 
فلزات سنگین و نمک بوده است.او ادامه داد: یکی 
از اصلی ترین برنامه ریزی ها برای احیای تالاب 
گاوخونی انتقال آب است، اما از طرفی در شرایط 
خشکسالی به سر می بریم و میزان آب پشت 
سد زاینده رود به حداقل رسیده است.استاندار 
اصفهان تصریح کرد: متاسفانه در یک دهه 
گذشته تنها مدت کوتاهی آب در تالاب جریان 
داشته و این امر تا حد زیادی گونه های زیستی 

منطقه را با خطر انقراض مواجه کرده است.

بذل و بخشش آب
در این میان اما به نظر می رسد مصوبات ۹ ماده ای 

شورای عالی آب، قرار نیست هیچ گاه رنگ اجرا به 
خود بگیرد. حجت الاسلام حسین میرزایی، نماینده 
مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی با درباره 
نقش دولت و نمایندگان مجلس در جریان حقابه 
استان اصفهان بیان کرد: انتظار با اختیار و توانایی 
باید تناسب داشته باشد و نمایندگان بخشی از این 
مسئله اند و بخش مهم تر آن دولت و اعضای آن 
هستند که باید خواسته های به حق کشاورزان را 
عملیاتی بکنند. وی با انتقاد از بی توجهی دولت به 
حقابه کشاورزان اصفهانی ادامه می دهد: متأسفانه 
بخش عمده ای از کوتاهی ها توسط دولت اتفاق 
افتاده و پیش از آن که به تامین منابع آب مصوب 
برای استان اصفهان بپردازند، به برداشت از منابع 
آب استان و انتقال آب به سایر استان ها اقدام کردند. 
"بذل و بخشش آب زاینده رود به دیگر استان ها 
غیر طبیعی است" این صحبت یکی دیگر از 
کشاورزان معترض است که از وضعیت انتقال آب 
زاینده ود به دیگر استان ها انتقاد داشت. وی افزود: 
در حالیکه کشاورزان اصفهان محتاج قطره قطره 
آب هستند تا محصولات خود را کشت کنند، 
صنایع داخل و خارج از استان به راحتی و بدون 
نظارت آب زاینده رود را مصرف می کنند. وی ادامه 
داد: یک دهه است که به ما وعده احداث تونل سوم 
بهشت آباد را می دهند اما همچنان بی سرانجام 
است. حال همان آبی را که حقمان از زاینده رود 
است را به ما نمی دهند و در عوض کارخانجات 
استان های اصفهان و یزد از آن استفاده می کنند. 
حتی با احداث این تونل نیز باز هم مشکلات حل 
نمی شود و سایر استان ها در حقابه ما دخالت 

خواهند کرد.

زاینده رود، منبع اصلی 
تغذیه آب ذوب آهن 

از سوی دیگر صنایع نیز این روزها برای تامین آب 
مورد نیاز با مشکلات عدیده ای روبرو هستند. 
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان با بیان 
اینکه مطابق پیش بینی ها از ابتدای فروردین 
امسال ورودی آب زاینده رود به کامل قطع شد، 
می گوید: منبع اصلی تغذیه آب ذوب آهن رودخانه 
زاینده رود است، اما میزان ورودی آب زاینده رود 
از ابتدای امسال کاهش یافت. مهرداد تولائیان 
توضیح می دهد: به دلیل کم آبی از مجموع چهار 
واحد نیروگاهی ذوب آهن که تولید برق داشتند، 
در حال حاضر دو واحد از مدار خارج شده و 
اکنون تنها 50 درصد ظرفیت تولید برق داریم. او 
اضافه می کند: از مجموع سه کنورتورهای فولاد 
ذوب آهن، شاید یکی از آنها از ابتدای فرودین 
امسال تنها یک روز در مدار قرار داشته و کوره های 
ذوب تنها با دو کنورتور کار می کنند و به نوعی 
در این بخش 30 درصد ظرفیت جذب خود را از 
دست داده ایم. تولائیان با اشاره به اینکه آثار کم آبی 
و نبود آب در ذوب آهن و مشکلاتی را که در پی آن 
ایجاد می شود به مقامات ذی ربط استان منعکس 
کرده ایم، می گوید: کم آبی بر عملکرد خط تولید 
ذوب آهن اثرگذار است، از سوی دیگر با توجه به 
اینکه فرایند فعالیت ذوب آهن و کوره های آن 
امکان توقف ندارد، علاوه بر کاهش تولیدات، 
غیرقابل  تجهیزاتی  احتمال می رود خسارات 

جبرانی به ذوب آهن وارد شود.

 بحران پشت سد

سردرگمی مردم در بازار رمزارزهای ایرانرایزنی سفیر ایران با وزیر کشاورزی عراق
 دورنما

ارقام و شواهد کم آبی، حکایت از آن دارد که دوره ترسالی تنها دو سه سال دوام آورده است؛ یادداشت

تغییر مقررات سفر به 
امارات

چند روز پیش وزارت امور اقتصــادي و دارایي طي اطلاعیه اي، مجددا از 
انتشار و عرضه اوراق مالي اســلامي از هفته اول خرداد ماه و با استفاده از 
ظرفیت قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشــور خبر داد. یکي از راه هایي که 
دولت ها در شرایط رکودي براي تامین مالي بودجه در نظر مي گیرند فروش 
اوراق قرضه یا همان اوراق بدهي است. این سیاست در اقتصادهایي انجام 
مي شود که پایه اصلي درآمدهاي دولت در آن درآمدهاي مالیاتي است و 
پایداري و عدم پایداري درآمدهاي مالیاتي با دلایل مشخصي مانند کسري 

و رونق و ثابت اقتصادي قابل ارزیابي است. 
موکول کردن کسري بودجه به آینده 

برخي کارشناســان معتقدند؛ هرچند برخي از فروش اوراق بدهي با تعابیري مانند 
»موکول کردن کســري بودجه به آینده« یاد مي کنند اما در شــرایطي که به دلیل 
تحریم ها منابع درآمدي دولت محدود شده و شیوع کرونا به افزایش هزینه ها منجر شده، 
فروش اوراق بدهي تنها راه مطمئن براي جبران کسري بودجه بدون افزایش پایه پولي 
و تورم است. به گفته محسن علیزاده عضو ناظر مجلس در شوراي عالي بورس و اوراق 
بهادار فروش اوراق بدهي بنا بر برنامه ریزي هاي صورت گرفته در بودجه ۱۴00 به نسبت 
سال گذشته دو برابر شده است. انتشار اوراق بدهي ضمن اینکه کسري بودجه دولت را 

رفع مي کند، دست بانک مرکزي را براي اجراي عملیات بازار باز بانکي باز مي گذارد. 
اما برخي دیگر بر این عقیده اند که هر چند فروش اوراق بدهي در ســال ۹۹ توانست 
مانع از اســتقراض شــدید دولت از بانک مرکزي شود و از تشــدید مضاعف تورم در 
اقتصاد ایران جلوگیري کند امــا از طرف دیگر به دلیل اینکه اقتصــاد ایران از لحاظ 
نهادي پیش شــرط هاي لازم براي فروش اوراق بدهي را ندارد، اثرات منفي  جدي اي 
بر سیاست گذاري پولي بر جاي گذاشته اســت و در صورت استمرار آن اثرات منفي 
بر جا مي گذارد.مصطفي امید قائمي در مورد انتشار اوراق بدهي از خرداد ماه از سوي 
دولت به »اعتماد« گفت: یکي از راه هاي تامین مالي اوراق بدهي است و انتشار اوراق 
بدهي مناسب ترین راه براي تامین کسري بودجه است، ابزار فروش اوراق بدهي یکي 
از ابزارهایي است که بانک مرکزي با خرید و فروش آن با بانک ها مي تواند عملیات بازار باز 

را اجرا و به کنترل نرخ سود و نقدینگي بپردازد. البته نرخ اوراق بدهي باید منطقي باشد.
رقیبي براي بازار سرمایه

وي با بیان اینکه مسلما فروش این اوراق در پوشش کسري بودجه موثر است، افزود: 
البته انتشار اوراق بدهي باعث مي شود تا نرخ بهره موثر کارگزاري ها افزایش پیدا کند 
و با توجه به اینکه این اوراق بدون ریسک هم هست باعث مي شود تا بازار رقیبي براي 
بازار سهام ایجاد شود.این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه انتشار اوراق بدهي باعث 
کاهش P/E شرکت هاي بورسي مي شود گفت: این موضوع تا حدود زیادي از رونق 
بازار سرمایه در سال ۱۴00 کم مي کند و زمینه هاي رکود در بورس را ایجاد خواهد کرد.
امیدقائمي ادامه داد: قسمت زیادي از اوراق بدهي مشتریان خاص خود را دارد از بانک ها 
گرفته تا موسسات مالي و بیمه اي که مي توانند منابع خود را به صورت اوراق نگهداري 
کنند از مشتریان این اوراق هستند.او افزود: همچنین صندوق هاي سرمایه گذاري که 
علاقه مند هستند از صندوق هایي با درآمد ثابت استفاده کنند از این اوراق استقبال 
مي کنند. این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: به همان میزاني که تورم در کشور 
به وجود مي آید و میزان نقدینگي در موسســات پولي و بانکي رسوب مي کند باعث 
مي شود تا افراد به سمت این اوراق و به نوعي به سمت این بازار کشیده شوند اما قسمتي 
از منابع بازارهاي رقیب هم به سمت خرید این اوراق دولتي حرکت مي کند که یکي از 
این بازارهاي رقیب مي تواند بازار سرمایه باشد که به نوعي باعث تضعیف این بازار نیز 

خواهد شد.
بار انتشار اوراق بدهي
بر دوش دولت بعدي

امیدقائمي در خصوص افزایش بدهي دولت بعدي اظهار داشت: قسمتي از این بدهي 
بر دوش دولت بعدي است اما باید ترازنامه و درآمد و مخارج دولت ها را محاسبه کرد و 
سنجید که تا چه میزان دولت ها ظرفیت انتشار اوراق بدهي و ظرفیت تامین مالي از 
این طریق را دارند زیرا هر چقدر درآمد دولت ها طي ســال ها افزایش پیدا کند قدرت 
و امکان تحمل بدهي بیشتري براي دولت ها به وجود مي آید و دولت هاي بعدي نیز با 
انتشار این اوراق قدرت تحمل این بدهي را خواهند داشت و به همین منظور به سال هاي 
بعد منتقل مي شود.این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: این اقدام باید با یک 
کارشناسي و روش دقیق و با در نظر گرفتن نرخ تورمي که از افزایش پایه پولي ایجاد 
مي شود صورت پذیرد و در خصوص میزان متناسب انتشار اوراق تصمیم گیري شود.
امید قائمي تصریح کرد: انتشار این اوراق نه تنها بر بازار سرمایه تاثیر دارد بلکه در سایر 
بازارها نیز موثر است و ممکن است جلوي سود آنها را هم بگیرد. البته این موضوع اقدام 
مناسبي در مورد تاثیر کالاهاي مصرفي است اما در مورد بازار سرمایه چندان مناسب 
نیست و باید به نوعي برنامه ریزي شود تا انتشار اوراق بدهي مخاطبین بازار سرمایه را به 

این سمت جذب نکند.

رقیب تراشي 
براي بازار سرمایه

فروش دور جدید اوراق بدهي از خردادماه آغاز مي شود

ري
عف

ا ج
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 نوسان: کارنامــه جذب ســرمایه خارجی در دهه 
۹0 منتشر شد. مقایسه حجم سرمایه گذاری خارجی 
در بازه ۱0ســاله از فرازونشیب بســیار حکایت دارد. 
ســال ۹۶ را می توان بهترین ســال جذب پول های 
خارجی دانست؛ به طوری که در این سال ۱0میلیارد و 
723میلیون دلار سرمایه خارجی جذب شده است. اما 
با شروع دور جدید تحریم ها، جریان ورود سرمایه به کشور با کاهش قابل توجه 
روبه رو می شــود. از لحاظ تعداد طرح های مصوب برای سرمایه گذاری خارجی 
نیز سال گذشته در رتبه اول قرار دارد که بیشترین طرح های مصوب مربوط به 
بخش های صنعت، معدن و تجارت است. بررسی دقیق تر گزارش وزارت صمت 
نشان می دهد، سطح ســرمایه خارجی کشــور در دهه ای که گذشت از چهار 
میلیارد و ۶۴0 میلیون دلار در سال ۹0 شروع شده و پس از یک دوره افت شدید 

به دلیل تحریم ها، به بیش از ۱0 میلیارد دلار رسیده است.

 نوسان:  براســاس گزارش دفتر برنامه ریزی تامین،  
توزیع و تنظیم بازار وزارت صمت، در ســال جاری، دام 
سبک و سنگین، کره، تخم مرغ، چای، حبوبات، کودهای 
معدنی و شیمیایی، مواد اولیه کاغذ و لاستیک و انواع 
 ،OTR لاستیک از جمله سواری اتوبوس و کامیون و
انواع کاغذ از ارز دولتی حذف شده اند. البته سال گذشته 
صرفا کودهای معدنی شیمیایی، مواد اولیه لاستیک، انواع کاغذ، برنج، شیرخشک 
اطفال، گوشت گوسفند، گوشت گوساله، جوجه و دام سبک جزو اقلامی بودند 
که ارز ۴200 دریافت کرده اند؛ مابقی کالاها در ســال گذشته نیز با ارز نیمایی 
وارد کشور شده  اســت. براســاس این گزارش، از 20 قلم کالای ضروری مورد 
بررسی، برنج، جوجه، گوشت گوساله، گوشت گوسفند، گوشت مرغ، همچنین 
شیرخشک اطفال، شکر خام نیشکری و مواد اولیه کاغذ از جمله اقلامی است که از 

ابتدای سال جاری، ارز ۴200 تومانی به آنها تخصیص یافته است. 

 نوســان: براســاس گزارش دفتر برنامه ریزی 
تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صمت، در سال 
۱۴00 حجم ثبت ســفارش روغن خام، دانه های 
روغنی، کنجاله ســویا، جو و ذرت به عنوان 5 قلم 
کالای اساسی، بیش از دو میلیون و 8۴2 هزار تن 
است که نسبت به مدت مشابه مورد بررسی ۱3۴ 
درصد رشد داشته است. مجموع تخصیص ارز این کالاها 73۶ میلیون و 
5۱0 هزار یورو بوده که نسبت به مدت مشــابه ۱50 درصد رشد داشته 
اســت. این گزارش میزان تامین ارز این کالاها را با رشــد ۹0 درصدی، 
۶۴۴ میلیون و ۶۶2 هزار یورو اعلام می کند.  براساس این گزارش در 5۴ 
روز ابتدای ســال، تامین ارز دانه های روغنی ۹۴درصد و ذرت ۴5درصد 
کاهش داشته است؛ در مقابل تامین ارز روغن خام و جو با رشد قابل توجه 

روبه رو بوده است.

  نوســان: نایب رئیــس اتحادیــه صادرکنندگان 
خشــکبار ایران گفت: بخشنامه های ابلاغ شده در این 
حوزه که بر زمین مانده، باید اجرا شود تا تولید و صادرات 
حرکت خــودش را به خوبــی ادامه دهــد. احمدرضا 
فرشچیان، افزود: مشکلات کشور باید ریشه ای مورد 
واکاوی قرار گیرد، یکی از مشــکلات بخشنامه های 
خلق الساعه بوده است که تاثیرات منفی بر روند کار فعالان اقتصادی گذاشته 
است.  وی با تاکید بر ضرورت تعریف و بازنگری مفاهیم مرتبط با حوزه اقتصاد، 
ادامه داد: تعریف مشخصی از صادرات باید ارائه شود و اینکه هدف و مقصود ما 
از صادرات چیست. در تدویــن این هدف، الگوی کشورهای موفـق باید مدنظر 
باشد و از مــــدل های استفاده شده توسط آنها الگوبرداری شود. در این زمینه 
بهینه سازی تولید، حمل ونقل، کاهش هزینه های تجارت الکترونیک و حتی 

روابط با کشورهای دیگر باید مورد بررسی قرار گیرد. 

فراز و نشیب جذب سرمایهبلاتکلیفی اجرای بخشنامه های صادرات خشکبارپرونده تامین ارز دانه های روغنیکالاهایی که 4200 نگرفتند

 ها
ده

برا

capital

اینروزها نه پشت سد زاینده رود، آبی هست و نه تصمیمات مدیریتی، درد  زاینده رود را درمان می کند

گفته می شود، ایران در سال آبی جاری )از مهر ۱3۹۹ تا پایان شهریور ۱۴۰۰( بزرگترین خشکسالی 
نیم قرن اخیر خود را تجربه می کند. آمارهای دفتر مطالعات پایه منابع آب وزارت نیرو نشان می دهد، 
از ابتدای سال آبی جاری،  میانگین ریزش های جوی ایران به ۱۴3 میلی متر رسیده که در مقایسه با 
دوره مشابه در سال آبی قبل ۵۲درصد و در مقایسه با میانگین دوره های مشابه بلندمدت 3۵درصد کمتر است. این 
اعداد و ارقام شواهدی است مبنی بر اینکه سرزمین ایران بعد از دوره خشکسالی به نسبت بلندمدتی که از میانه دهه 
8۰شروع شد و تا اواخر دهه۹۰ ادامه پیدا کرد، فقط دو سه سال روی خوش ترسالی را دیده که البته همین ترسالی نیز 
به واسطه کسری شدید منابع آبی، نتوانست تراز آبی کشور را به پرآبی برساند. در شرایط فعلی، که حداقل خشکسالی 
و کم بارانی شدید تا اوایل پاییز آینده قطعی شده و با افزایش دمای هوا، اثرات این کم آبی مشهودتر نیز خواهد شد.

گزارش

گرو ه   شهری
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نباتی نژاد افزود: با حضور بنده به عنوان مدیر روابط 
عمومی هم قرار شــد ظرف زمان کوتاهی فضای 
روابط عمومی و اطلاع رسانی تغییر پیدا کند و از 
تمامی ظرفیت های فولاد مبارکه استفاده کنیم و 
ارتباطات رسانه ای خود را گسترش دهیم. نباتی 
نژاد ادامه داد: از بهمن ماه سال گذشته که با اعتماد 
مهندس عظیمیان، بنده در جایگاه مدیریت روابط 
عمومی فولادمبارکه قرار گرفتم، تلاش بر این بود 
که روابط عمومی را در بخشهای مختلف چندین 
گام به جلو به پیش ببرم، البته شرکت فولادمبارکه 
دچار حواشی شده بود و به ناحق مسائلی راجع به 
شرکت مطرح می شد و وظیفه ما بود که در خط 
مقدم قرار بگیریم و بجنگیم و این تصویر را تغییر 
دهیم. خوشبختانه بر اساس جمع بندی و نظراتی 
که دوســتان مطرح می کنند از منظــر داخلی و 
خارجی نگاه به مجموعه فولادمبارکه در این مدت 

تغییر کرده است.
ارائه تصویر واقعی از 

دستاوردهای فولاد مبارکه
نباتی نژاد با بیان این مطالب خاطرنشان کرد: در 
همین مدت کوتاه ارتباطات وسیعی با رسانه های 
تخصصی و عمومی شهرستان مبارکه، اصفهان 
و رســانه های ملی برقرار کردیم و دســتاوردها، 
رکوردها و بیش از هزاران خبر از شــرکت فولاد 
مبارکه در اکثــر قریب بــه اتفاق رســانه های 
کشور منتشر شــد. وی افزود: ما بنا داریم تا آخر 
ســال گام های بلندتری در روابط عمومی فولاد 
مبارکه برداریم و تا بتوانیم واقعی تر و شــفاف تر 
دستاوردهای این مجموعه عظیم صنعتی را به افکار 
عمومی معرفی کنیم. نباتی نژاد به حمایت های بی 
دریغ مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه اشاره کرد و 
گفت: در تمام مدت حضور بنده، حمایت های بی 
دریغ مهندس عظیمیان شامل حال روابط عمومی 

بوده و هر درخواستی با موافقت و حمایت ایشان 
همراه شده است که این نشان دهنده اعتماد ایشان 
به روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه است و البته 

این موضوع مسئولیت ما را سنگین تر می کند.
تشریح ۱۴ اقدام جدید 

در روابط عمومی 
مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه  به تشریح 
اقدامات صورت گرفته در مدت زمان حضورش در 
روابط عمومی پرداخت و گفت: از همکاران خود و 
مدیران روابط عمومی تشــکر می کنم که در این 
مدت با تلاش خود کارها را به سامان رساندند و ما 
در این سه ماه  توانستیم علاوه بر تغییر روندهای 
اساســی در روابط عمومی، کارهای جاری را هم 
به شکل مطلوب دنبال کنیم که این کارها در ۱۴ 

اقدام خلاصه می شود .
برترین انیمیشن صنعتی 

وی افزود: اولین اقدام مهم ســاخت انیمیشن 
»از سنگ تا رنگ« به مدت 50 دقیقه بود که بر 
اساس نظر کارشناسان یکی از بهترین انیمیشنی 
است که تاکنون در حوزه صنعت ساخته شده 
است و حتی به نقل ســازنده آن شاید برترین 
انیمیشن صنعتی ساخته شده در جهان باشد. 
زیرا با واقعیت هیچ تفاوتی ندارد و قابل استناد 
است. این انیمیشن قرار است از شبکه مستند نیز 
پخش شود و این یکی از تولیدات فاخر شرکت 

فولاد مبارکه در این مدت بوده است.
فولاد مبارکه در 

هفته ای که گذشت
وی ادامــه داد: از 3 هفته گذشــته تهیه نماهنگ 
با عنــوان »۱00 ثانیه« آغاز شــد؛ به این شــکل 
که در طــول هفتــه اخبــار فــولاد مبارکه در 
مدت زمــان ۱00 ثانیه آماده شــده و در بســتر 
فضای مجازی منتشــر می شــود و قرار اســت با 

صدای و ســیمای اصفهان نیز به توافق برســیم 
کــه در رســانه تلویزیونــی نیــز پخش شــود .  

برنامه تلویزیونی »برخط« 
نباتی نژاد گفت: تولید برنامه تلویزیونی »برخط« 
که به صورت هفتگی از شــبکه اصفهان به مدت 
7 دقیقه پخش می شود یکی دیگر از اقدامات در 
روابط عمومی فولادمبارکه بوده است. همچنین 
امروز جلسه روابط عمومی به صورت آنلاین و زنده 
پخش شد و قرار است سایر برنامه های فولادمبارکه 
اعمم از همایش ها و سیمنارها، نشست ها و… به 

صورت مستقیم و ارتباط زنده پخش شود.
تور بازدید 
3۶۰ درجه 

وی ادامه داد: تور بازدید 3۶0درجه فولادمبارکه نیز 
از دیگر مواردی است که می توان به آن اشاره کرد. 
به این صورت که خطوط تولیــد فولادمبارکه به 
صورت مجازی قابل رویت است و از طریق سایت 

شرکت می توان از آنها بازدید کرد.
رادیو فولاد 

از هر کجای جهان 
نباتی نژاد ادامه داد: »رادیو فولاد« نیز که از قبل در 
مجموعه روابط عمومی فولادمبارکه وجود داشته، 
اکنون قرار است در چند بخش فعالیت کند. به این 
صورت که یک سایت برای آن تهیه شده و می توان 
از هرنقطه ای از جهان این رادیو را گوش داد. رادیو 
داخلی و رادیو تولید که با همکاری رادیو اصفهان 
هفته ای 2 بــار برنامه زنده پخش خواهد شــد. 
همچنین قابلیت پخش برنامه های سراسری نیز 

از طریق این رادیو فراهم خواهد شد.
خبرنامه متفاوت 

در فرم و محتوا
نباتی نژاد تغییر در خبرنامه فولاد از لحاظ محتوایی 
را یکی دیگر از اقدامات روابط عمومی دانســت و 

گفت: صفحه آرایــی و تغییر گرافیکی خبرنامه و 
همچنین تغییر در ساختار محتوایی خبرنامه از 
دیگر اقدامات صورت گرفته در ماه های اخیر است.

ایراسین؛ مرجعی برای 
همه صنایع کشور

مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه افزود: از 
این پس پایگاه خبری ایراسین به صورت رسمی 
برای فولادمبارکه فعالیت می کند؛ البته این پایگاه 
خبری در گذشته نیز فعالیت داشته است و بنده 
شما را به بازدید از این سایت خبری دعوت میکنم. 
وی ادامه داد: پایگاه خبری ایراسین متعلق به کل 
گروه فولادمبارکه است و ما بنا داریم تا پایان سال 
آن را به برترین پایگاه خبری تخصصی در کشور 

تبدیل کنیم.
تجهیز سالن اجتماعات 
شهدای فولاد مبارکه 

وی از دیگر اقدامات صورت گرفته روابط عمومی را 
این چنین برشمرد و گفت: احداث و تجهیز سالن 
اجتماعات شــهدای فولاد مبارکه برای بازدیدها 
و دورهمی ها و همچنین ایجاد نمایشگاه دائمی 
فولاد مبارکــه در ورودی خط نــورد گرم از دیگر 
اقدامات صورت گرفته در این مدت است و اکنون 
تمام اطلاعات خطوط تولید و بخش های مختلف 
در این نمایشگاه گنجانده شــده و از این پس هر 
کس بخواهد از فولاد مبارکــه بازدید کند ابتدا از 
این نمایشگاه بازدید کرده و پس از آن وارد خطوط 

تولید فولاد مبارکه می شود.
ساخت ۲ مستند ورزشی

 و همکاری با شبکه 3
نباتی نــژاد افزود: بنا به درخواســت باشــگاه 
فرهنگی ورزشی سپاهان ساخت 2 مستند یکی 
برای ورزشــگاه بزرگ نقش جهان با همکاری 
شبکه 3 و دیگری مستند ورزشگاه شهید قاضی 
کاپیتان اسبق سپاهان را از امروز کلید خواهیم 
زد و امیدواریم در 3 ماه آینده این مســتندها 

ساخته شود.
سامانه جامع مسابقات

وی ادامه داد: از سیســتم جامع مسابقات با قابلیت 
های فــراوان نیــز رونمایی انجام خواهد شــد که 
این ســامانه منجر به ایجاد یک زیرســاخت عالی 
در حــوزه فرهنگــی خ و اکنــون واهد شــد. این 
ســامانه روی ســایت شــرکت قرار گرفته است 
و پرســنل فولاد بــا وارد کردن کد پرســنلی می 
توانند در مسابقات مختلف شرکت کنند.  سامانه 
ای که مــی توانــد الگویی برای همه موسســات 
پرجمعیت کشــور باشــد و نمونه مشــابه ندارد.

بهسازی باغچه شخصیت ها
مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه در ادامه 
معرفی فعالیت های صورت گرفته به بهســازی 
باغچه شخصیت ها اشاره کرد و گفت: یک بستر 
بســیار خوبی برای معرفی شخصیت هایی که از 
ابتدا تاکنون از فولاد مبارکه بازدید کرده بودند در 
فولاد مبارکه وجود داشت که این بستر با بهسازی 
وتغییرات شکلی مخصوصا در فضاسازی و تغییر 
تابلوها و دو زبانه شــدن این تابلوها به روند قابل 
قبولی دست پیدا کرده است. مدیر روابط عمومی 
فولاد مبارکه افزود: این ۱۴ اقــدام در 2 ماه اخیر 
برای تغییر چهره فولادمبارکه انجام شده و شاید 
بیش از ۱0ها هزار خبر با کمک همه ظرفیتهای 

خبری و رسانه ای تولید گشته  است.

 گزارش

  گزارش

 نوسان: همزمان با گرامیداشت روز 
ارتباطــات و روابط عمومی و به منظور 
تعامل و هم افزایی بیشــتر، جلســه 
مشترک مدیران و مســئولین روابط 
عمومی های دو فولادساز بزرگ کشور 
در ذوب آهــن اصفهان برگزار شــد.

در این جلســه، هادی نباتی نژاد مدیر 
روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه 
گفت : روابط عمومــی جایگاه مهمی 
در ســازمان دارد وبا شــفاف سازی و 
اطلاع رسانی مناسب می تواند ضمن 
ایجاد آرامش در ذینفعان، سازمان را از 

حاشیه های مخرب دور نگه دارد. 
وی ، عدم توجه به آموزش ، تجربه های 
جدید و خلاقیت را یکی از آسیب های 
اصلی در حوزه روابط عمومی دانســت 
و افزود : یکی از وظایــف اصلی روابط 
عمومی هــای حوزه صنعــت ، ایجاد 
نشاط در جامعه از طریق اطلاع رسانی 
دستاوردها و موفقیت های صنایع است 
که موفقیت در این امر ، مستلزم تولید 

محتوای هنرمندانه می باشد . 
نباتی نژاد خاطرنشــان ساخت : روابط 
عمومی های فــولاد مبارکــه و ذوب 
آهن اصفهان با هــم افزایی می توانند 
در دســتیابی به اهداف خود و تحقق 
اولویت های سازمانی بسیار بهتر  عمل 
کنند و لذا ایجاد هماهنگی بیشــتر و 
افزایش تعامل و همــکاری بین این دو 
بخش از جمله برنامه هایی است که با 

جدیت دنبال خواهد شد. 
علیرضا امیری مدیر روابط عمومی ذوب 
آهن اصفهان نیز گفــت : این دو مجتمع 
عظیم صنعتی که قطــب صنعت فولاد 
کشور هســتند از دیرباز ارتباط و تعامل 
خوبی با هم دارند و روابط عمومی های این 
دو سازمان در بهبود این تعامل و ارتباط 

سازنده ، نقش اصلی را ایفامی کنند.
 امیری، اســتفاده از تکنولــوژی های 
نوین ارتباطــی ، توســعه فعالیت در 
فضای مجــازی و توجه ویــژه به ایده 
پردازی و خلاقیت را  از جمله نیازهای 
امروز ، دانــش و هنــر روابط عمومی 
دانســت و گفت: روابط عمومی ذوب 
آهن اصفهان تلاش نموده ، نقش این 
سازمان در مســئولیت های اجتماعی 
را  آن  شــاخص  دســتاوردهای  و 
با شــیوه های نوین به افــکار عمومی 
معرفــی نماید و قطعــاً در ایــن راه ، 
همکاری و تعامل با روابط عمومی های 
حوزه صنعت ازجملــه روابط عمومی 
مجتمع فولاد مبارکه می تواند بسیار 

موثر و سازنده باشد .
همچنین مجید مرادیان معاون روابط 
عمومــی ذوب آهن اصفهــان ضمن 
استقبال از  هم افزایی و تعامل مشترک 
در عرصه هــای مختلف بویژه مباحث 
رسانه ای تصریح نمود: با توجه به نقش 
مهم این دو مجتمع بــزرگ صنعتی 
کشــور در  تولید فولاد و اشتغال زایی 
و همچنین حساســیت و جایگاه مهم 
روابط عمومی در انجام ماموریت های 
محوله، همکاری، هــم افزایی و تعامل 
در مباحث مشترک بیش از گذشته باید 

دنبال شود.
در ابتدای این دیدار مســئولین روابط 
عمومی فولاد مبارکــه و ذوب آهن با 
حضور در یادمان شهدای گمنام ذوب 
آهن ضمن بزرگداشــت مقام شــامخ 
این اســطوره های ایثار ، با آرمان های 
شهدای گرانقدر دفاع مقدس تجدید 

میثاق نمودند .

industry

رئیس تعمیرگاه ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه از افزایش عمر کاری سگمنت های 
ماشین های ریخته گری مداوم به یک میلیون تن تختال با صرفه جویی بیش از 5 میلیارد 
تومان خبر داد. روح الله بیران وند گفت: در تمام فولادسازهای دنیا، عمر کاری یک میلیون 
تن تختال به عنوان هدف و معیار برای سگمنت های ماشین های ریخته گری در نظر گرفته 
می شود. ازاین رو کسب عمر یک میلیون تن تختال برای هر سگمنت، به عنوان شاخصی مهم 
در سنجش کیفیت نگهداری تعمیرات ماشین های ریخته گری مورد استفاده قرار می گیرد.

افزایش عمر کاری سگمنت های ماشین های ریخته گری مداوم 
اصغر هدایت فرماندار شهرســتان مبارکــه با بیان این که اقدامــات روابط عمومی 
فولاد مبارکه در اطلاع رســانی دســتاوردهای صنعتی نظام و ارتقای روحیه مردم 
قابل تقدیر اســت اظهار داشــت: روابط عمومی فولاد مبارکه با تعریف برنامه های 
راهبردی جدید و توسعه فعالیت های خود در حوزه اطلاع رسانی و همگرایی هرچه 
بیشتر صنعت با جامعه شرایطی فراهم کرده اســت که فضای روحی و روانی عموم 
مردم با آگاهی از دســتاوردهای صنعتی کشــور در حوزه صنعت فولاد بهبود یابد.

اقدامات روابط عمومی فولاد مبارکه قابل تقدیر است

هم افزایی
برای توسعه

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه ۱4 اقدام جدید برای تغییر چهره فولاد مبارکه را تشریح کرد؛

دوره طلایی روابط عمومی فولاد مبارکه

 نوســان:مدیر روابط عمومی و روابط بین الملل شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان گفت: سال گذشته که مزین به نام »جهش تولید« بود شاهد خلق 
رکوردهای متعددی در حوزه هــای تولید، فروش و صادرات و همچنین 

تولید محصولات جدید در فولاد مبارکه بودیم.
هادی نباتی نژاد افزود: پارســال در مجموع 7.۴ میلیون تن گندله )رشد ۴.8 درصدی 
نسبت به سال ۹8(، حدود 8.8 میلیون تن آهن اسفنجی )رشد ۱2 درصدی( و نزدیک 
به هشت میلیون تن تختال )رشــد 2.8 درصدی( در فولاد مبارکه اصفهان تولید شد. 
نباتی نژاد ادامه داد: گذر از مــرز صادرات 22 میلیون تن محصــولات فولادی تخت و 
ارزآوری بیش از ۹ میلیارد دلاری، فروش بیش از ۱20 میلیون تن محصولات فولادی 
تخت در بازارهای داخلی و صادراتی و تحویل بیش از 7.7 میلیون تن انواع محصولات 
در سال جهش تولید )۱3۹۹( و ثبت رکوردی جدید از ابتدای زمان بهره برداری، از جمله 
توفیقات حاصل شده است. وی بیان داشت: این توفیقات در حالی حاصل شد که موانعی 
بزرگی همچون کرونا و تحریم ها وجود داشت و مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه نیز از 

سوی آمریکایی ها تحریم شد.

افزایش عمق ساخت داخل محصولات
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان گفت:  در موضوع تولید محصولات نیز توجه به 
توان داخل و بومی سازی برخی قطعات و تجهیزات در دستور کار قرار گرفت، به طوری 
که برای بیش از یک هزار قطعه برنامه داخلی سازی در نظر گرفته شد که کاهش ارزبری 
قابل توجهی را به دنبال داشت. وی ادامه داد: تولید تختال با عرض 2 متر مورد استفاده در 
صنایع کشتی سازی و سایر صنایع، محصول جدیدی بود که سال گذشته برای نخستین 

بار ساخت آن در دستور کار قرار گرفت و کشور از این محصول بی نیاز شد.

مدیریت مصرف آب و ارتقای بهره وری
نباتی نژاد اضافه کرد:  در موضوع مصرف آب که چالشی اساسی فراروی این شرکت است، 
خریداری پساب ۹ شهرستان استان اصفهان از سوی فولاد مبارکه در دستور کار قرار 
گرفت و با تصفیه خانه ای که به همین منظور احداث شد، ضمن کاهش مصرف آب، این 
مشکل نیز مدیریت شد. وی اظهار داشــت:  صرفه جویی 2۹0 درصدی در مصرف آب، 
دیگر دســتاورد فولاد مبارکه در سال های اخیر اســت به طوری که مصرف ۱۶.۶ متر 
مکعبی در هر تن برای تولید 2.۴ میلیون تن فولاد در ســال 73، به 2.۹ متر مکعب در 
هر تن برای تولید هفت میلیون تن فولاد در سال گذشته تبدیل شد. این مسوول فولاد 
مبارکه خاطرنشان کرد: اکنون پروژه انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی ایران، تا 
شهر یزد پیشرفت داشته که در ادامه با مشارکت سه شرکت بزرگ فولاد مبارکه، ذوب 
آهن و پالایشگاه اصفهان، انتقال آب به صنایع اصفهان و سایر بخش های کشاورزی و 

شرب در دستور کار خواهد بود که سهم فولاد مبارکه از این مشارکت 2۹ درصد است.

پروژه های توسعه ای شرکت
مدیر روابط عمومی و روابط بین الملل شرکت فولاد مبارکه اصفهان در ادامه به برخی 
پروژه های توسعه ای این شرکت اشاره کرد و گفت: طی افق ۱۴0۴ و چهار سال پیش رو 
در مجموع هشت طرح و پروژه توسعه ای ویژه در این مجموعه با اعتبار ارزی 8۹8 میلیون 
یورو و اعتبار ریالی بیش از 228 هزار میلیارد ریالی اجرایی می شود که زمینه اشتغال 
به کار چهار هزار و ۶۶0 نفر را به صورت مســتقیم و 2۹ هــزار و 300 نفر را به صورت 
غیرمستقیم فراهم خواهد کرد. وی تصریح کرد:  این طرح ها شــامل پروژه نورد گرم 2 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان )تکمیل زنجیره تولید تا 7.2 میلیون تن(، فولادسازی و 
ریخته گری تختال شرکت فولاد سفید دشــت چهارمحال و بختیاری )800 هزار تن 
تختال(، تکمیل خطوط تولید الکترود گرافیتی شرکت نوین الکترود اردکان، طرح توسعه 
شرکت فولاد امیرکبیر کاشان )فاز نخست(، احداث واحد فولادسازی و ریخته گری بیلت 
مجتمع فولاد زاگرس اندیمشک )۴00 هزار تن بیلت(، افزایش ظرفیت زیرسقف از ۱.5 
به 2 میلیون تن تختال فولاد هرمزگان نیم میلیون تن تختال( و ساخت کارخانه تولید 

ورق عریض شرکت فولاد هرمزگان )۱.2 میلیون تن بلیت( است.

طرح تحول دیجیتال
نباتی نژاد با اشاره به آغاز طرح تحول دیجیتال در فولاد مبارکه، افزود: مطابق این برنامه تا 
سال ۱۴0۴ همه خطوط تولید این شرکت رباتیک خواهد شد، همچنین از جرثقیل ها 
و سایر تجهیزات اتوماتیک بهره برداری شــده و حتی سامانه های اداری نیز به سیستم 
دیجیتالی ارتقا خواهند یافت. این مسوول فولاد مبارکه با بیان اینکه طرح یاد شده به 
تاسی از فولادسازان بزرگ جهان در حال عملیاتی و اجرایی شدن است، خاطرنشان کرد:  

در سال ۱۴00 نیز 22 پروژه با همین محوریت تعریف شده است.

کرونا و مسوولیت های اجتماعی فولاد مبارکه
به گفته وی، با وجود رفت و آمد روزانه بیش از 22 هزار نفر در این شرکت اعم از پرسنل، 
کارگران، پیمانکاران، مدیران و غیره، کنترل های لازم در موضوع کرونا با قوت از سوی 
دست اندرکاران امر دنباله گیری می شود، به طوری که با کمترین میزان ابتلا از ابتدای 

پاندمی کرونا مواجه بوده و هیچ فوتی نداشتیم.
نباتی نژاد اضافه کرد:  در بخش مسوولیت های اجتماعی سال گذشته بیش از ۱00 میلیارد 
تومان از سوی این شرکت در حوزه کرونا هزینه شد، به طوری که از ابتدای پاندمی بیش 
از ۱2 هزار تن اکسیژن در کارخانه تولید شد و به صورت رایگان در اختیار بیمارستان های 
درمانگر کرونا در اصفهان و شهرهای اطراف قرار گرفت؛ به این ترتیب بازار سیاهی که برای 
این محصول ایجاد شده بود نیز شکسته شد. وی خاطرنشان کرد:  علاوه بر آن، هر گونه 
کمبود تجهیزات و امکانات بیمارستان ها احصا شد و در اختیار آنها قرار گرفت. مدیر روابط 
عمومی فولاد مبارکه اصفهان، توجه به حوزه ورزش را وظیفه دیگر این شرکت در راستای 
مسوولیت های اجتماعی برشمرد و گفت: در همین پیوند، باشگاه فرهنگی- ورزشی 
سپاهان با حدود سه هزار نفر ورزشکار در 7۴ رشته و رده های مختلف سنی مورد حمایت 

شرکت قرار دارد.

فولاد مبارکه چگونه »جهش تولید« 
را محقق کرد؟

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه :

از منظر داخلی و خارجی نگاه به مجموعه فولادمبارکه در این مدت تغییر کرده است

 نوسان: معاون تکنولوژی فولاد مبارکه 
اصفهان گفت: طرح تحــول دیجیتال به 
عنوان بزرگترین مســیر حرکتی فولاد 
مبارکه تا افق ۱۴0۴ از ســال گذشته در 
شــرکت فولاد مبارکه ایجاد شد و هدف 
این طرح معرفی فولاد مبارکه هوشمند 
در ســطح جهانی برای افق ۱۴0۴ است. 
ســید مهدی نقوی در آییــن افتتاحیه 
پنجمین کنفرانس بین المللی »اینترنت 
اشیاء و کاربردها« که به صورت برخط در 

دانشگاه اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: 
طرح تحول دیجیتال به عنوان بزرگترین 
مسیر حرکتی فولاد مبارکه تا افق ۱۴0۴ 
از سال گذشته در شــرکت فولاد مبارکه 
ایجاد شــده که برمبنای آن اســتفاده از 
تمام پتانســیل ها و توانمندی ها ی این 

حوزه تعریف شد.
نقوی، هدف این طــرح را معرفی فولاد 
مبارکه هوشــمند در سطح جهانی برای 
افق ۱۴0۴ دانســت و افزود: امیدواریم 

بتوانیم عضو باشگاه فانوس دریایی شویم.  
معاون تکنولوژی فولاد مبارکه اصفهان، با 
تاکید براینکه آینده دنیا اســتفاده از این 
مفاهیم است، تصریح کرد: خوشبختانه 
خیلــی از قافله دنیا در ایــن حوزه عقب 
نیســتیم. فولاد مبارکــه تصمیم گرفت 
در این راه گام بــردارد و در تمام حوزه ها 
استفاده از این فناوری را لازم می دانیم. 
نقوی به شــاخص های کلیدی باشــگاه 
فانوس دریایی اشاره و اظهار کرد: شامل 

بهره وری، چابکی و ســفارش ســازی 
است که در هر ســه حوزه نقش اینترنت 
اشیا، کاربردی است که با استفاده از این 
کنفرانس ها می توان بهترین اســتفاده 
را داشــت. وی ابراز امیــدواری کرد که 
دانشــگاه هــای اصفهان و فردوســی و 
مجموعه فولاد مبارکــه بتوانند به عنوان 
یک مرکز تعالــی برای رشــد در زمینه 
تحول دیجیتال و اینترنت اشیا در آینده 

معرفی شوند.

در آیین افتتاحیه پنجمین کنفرانس بین المللی »اینترنت اشیاء و کاربردها« عنوان شد؛

معرفی فولاد مبارکه هوشمند تا افق ۱404

گرامیداشت  مناسبت  به  مبارکه  فولاد  روابط عمومی  گروه  مدیران  هم اندیشی صمیمی  جلسه 
هفته روابط عمومی و ارتباطات با شعار »روابط عمومی، پشتیبانی و تولید« با حضور دکتر صالحی 
نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی و تعدادی از معاونین شرکت فولاد مبارکه اعم از معاون 
بهره برداری، معاون اجرای پروژه های توسعه فولاد مبارکه در شرکت فولاد مبارکه برگزار شد. هادی نباتی نژاد، 
مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه در این هم اندیشی صمیمی گفت: تا پایان سال دوره طلایی روابط عمومی 

رقم خواهد خورد و فولادمبارکه در قله اطلاع رسانی خود را نشان خواهد داد.

گزارش
گروه صنعت
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جزئیات ثبت سفارش، تخصیص و تامین ارز واردات کالاهای اساسی از ابتدای سال جاری 
نشان می دهد تخصیص ارز ۴200 تومانی، شعاع وسیع تری از کالاها را در بر گرفته 
است. براساس این گزارش،  برنج، جوجه، گوشت گوساله، گوشت گوسفند، گوشت مرغ، 
شیرخشک اطفال، شکر خام نیشکری و مواد اولیه کاغذ ، دام سبک، جوجه، گوشت گوساله، 
حبوبات، برنج، چای، شکر، کودهای معدنی و شیمیایی، مواد اولیه لاستیک و اولیه کاغذ، 
انواع لاستیک و انواع کاغذ از جمله اقلامی است که ارز نیمایی به آنها تخصیص یافته است.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به نامگذاری سال جاری از سوی مقام 
معظم رهبری گفت: تدوین بسته حمایت از صادرات غیرنفتی در راستای حمایت از تولید 
صادراتی و پشتیبانی از صادرکنندگان و رفع موانع پیش رو انجام شده است. به گفته 
زادبوم، بر اساس قانون بودجه سال ۱۴00 مبلغ ۱000 میلیارد تومان به عنوان بودجه 
مشوق های صادراتی در نظر گرفته شده است که در صورت تخصیص و ابلاغ این بودجه، 
بخش اعظمی از برنامه های ترویجی و حمایتی سازمان توسعه تجارت اجرایی خواهد شد.

1000 میلیارد تومان مشوق صادراتی شعاع وسیع تر ارز 4200تومانی
 گزارش

 نوسان :از ســال ۷۹ که برای نخســتین بار استان اصفهان 
دچار بحران آب و خشکسالی شــد، کمیته ای در ذوب آهن 
اصفهان تشــکیل شــد تا برای ادامه تولید با بهینه سازی 
تجهیزات در مصرف آب صرفه جویی شود. به گزارش روابط 
عمومی ذوب آهن، مدیر آب رســانی ذوب آهــن اصفهان با 
اشاره به مطلب فوق گفت: در ایران حدود ۶ تا 8درصد منابع 
آبی کشــور به صنعت اختصاص می یابد و ســهم ذوب آهن 
اصفهان از منابع آبی استان کمتر از ۲ درصد است و  یکی از 
شرکت های فولادی که در راستای کاهش مصرف آب به جد 

می کوشد، این شرکت است.
مهرداد اســماعیلی حیات صنعت فولاد را بدون آب غیرممکن دانست 
و خاطرنشان کرد: در ذوب آهن ســعی شده با پروژه های سهل الوصول 
مانند انتقال پســاب در قســمت های مختلف که امکان استفاده از آن 
اســت در مصرف آب صرفه جویی کرد، زیرا بیشــترین مصرف آب در 
فولاد مربوط به خنک کردن فولاد اســت. برای صرفه جویی بیشتر در 
مصرف آب برج های خنک کننده ذوب آهن اصفهــان که تمامی  آن تا 
چند سال پیش همگی از نوع تر بود و بیشــترین تبخیر آب را داشتیم 

بهینه سازی و تعدادی از آنها به برج های هیبریدی تبدیل شده است.
وی با اشــاره به اینکه با پروژه های اجرا شده، مصرف آب در ذوب آهن 
اصفهان به نصف رســیده، گفت: در پروژه های توسعه ای ذوب آهن که 
برای افزایش ظرفیت تولید انجام می شــود صرفه جویــی و مدیریت 
مصرف آب لحاظ می شود  و به همین علت اســت که با وجود افزایش 
تولیــد در این شــرکت مصــرف آب از رودخانه کمتر شــده اســت.  
اسماعیلی بازســازی و نوســازی برج های هیبریدی را باعث کاهش 
30درصدی تبخیــر آب در این برج ها دانســت و یادآور شــد: توزیع 
شبکه های آب صنعتی شرکت بیشــتر در تونل اجرا شده که تلفات آن 
صفر و قابل بازدید است، شبکه های آب آشامیدنی کارخانه نیز حدود 
25کیلومتر خط لوله است که به مرور بازســازی شده و تلفات آن نیز 

زیر 5درصد و از حد استاندارد نیز پایین تر است.
مدیر آبرســانی ذوب آهن گفت: برای کاهش مصرف آب، اســتفاده از 
پساب شــهرهای اطراف در دســتور کار قرار گرفت و ذوب آهن برای 
نخستین بار ۱0سال پیش پســاب شهر زرین شــهر را که ۶0 لیتر بر 
ثانیه است به شــرکت انتقال داد، پساب فولادشــهر و ایمان شهر که 
قرارداد به صورت بیع متقابل با شــرکت آبفای اســتان بســته شده 
است، با ســرمایه گذاری ذوب آهن، قرارداد طرح جمع آوری و انتقال 
پســاب حدود ۱۱روســتای فلاورجان بســته شــد که این پساب به 
تصفیه خانه فولادشــهر انتقال یافتــه و پس از تصفیــه به ذوب آهن 

منتقل خواهد شد.
وی به ۱80کیلومتر لوله گذاری برای جمع آوری پســاب روســتاهای 
فلاورجان اشــاره کرد و افزود: در تصفیه خانه فولادشــهر پیشــرفت 
7۶درصدی داریم و در لوله گــذاری از این تصفیه خانــه تا ذوب آهن 
اصفهان نیز پیشــرفت 37درصدی را شاهد هســتیم که تا پایان سال 

۱۴00پساب فولادشهر به ذوب آهن انتقال داده می شود.
اســماعیلی با اشــاره به اینکه با اتمــام پروژه های پســاب 30درصد 
آب مصرفــی ذوب آهــن تامیــن خواهد شــد، گفــت: خروجی آب 
تصفیه خانه هــای آب و فاضلاب را نمی توان در صنعت اســتفاده کرد، 
بنابرایــن ذوب آهن یــک تصفیه خانــه تکمیلی احــداث می کند که 
ظرفیت تصفیه پساب 850مترمکعب بر ســاعت را دارد و فاز نخست 
این تصفیه خانه پاییز امسال به بهره برداری می رسد که باعث می شود 

برداشت آب از رودخانه باز هم کمتر شود.
وی در ادامه بیان کرد: 20ســال پیــش به ازای هر تــن فولاد حدود 
۹مترمکعب آب مصرف می شــد با روند نزولی در سال گذشته به ازای 
هر تن فولاد 5 مترمکعب استفاده شد و امسال با برنامه هایی که داریم 

این عدد به 5/ 3 مترمکعب به ازای هر تن فولاد خواهد رسید.
مدیر آب رســانی ذوب آهن با اشــاره به بحران آب در استان اصفهان 
و قصد ذوب آهن برای بهــره وری آب گفت: فنــاوری ذوب آهن برای 
تولید فولاد به روش کوره بلند اســت که با روش احیای مستقیم فرق 
می کند. در این روش حتی اگر تولید انجام نشود به حداقل آب احتیاج 
است. اســماعیلی خاطرنشان کرد: یکی از شــاخص های مصرف آب، 
شاخص بهره وری آب است که نشــان می دهد به ازای یک تن آب چه 
مقدار تولید ناخالص ایجاد می شود و قصد ذوب آهن این است که این 

رقم را به حداکثر برساند.
 وی بازچرخانی و تصفیه آب در ســیکل های گردشی را برای کاهش 
مصرف آب دانســت و گفت: تعویض برج های خنک کننده با برج های 
هیبریدی و تعویض برج های حرارتی به برج های خشــک برای تولید 
برق از برنامه هــای بلندمدت ذوب آهن اصفهــان برای کاهش مصرف 

آب است. 
مدیر آب رسانی ذوب آهن با اشاره به اینکه این مجتمع عظیم صنعتی 
تاکنون بیش از 2هــزار میلیارد تومــان برای کاهش و بهینه ســازی 
مصرف آب هزینه کرده، بیان کرد: 85درصد فضای ســبز کارخانه به 
صورت دیم اســت و ۱5درصد دیگر نیز به صورت قطره ای با پســاب 
آبیاری می شود و سعی شده گونه های سازگار با آب کم در فضای سبز 

ذوب آهن، جایگزین شود.

کاهش مصرف آب 
در تولید فولاد ذوب آهن

مدیر آب رسانی ذوب آهن اصفهان مطرح کرد: 

 نوسان:معاون علمــی و فناوری رئیس 
جمهور گفت: اصفهــان با برخــورداری از 
شهرک علمی تحقیقاتی و واحدهای متعدد 
دانش بنیان از شــهرهای پیشــرو در حوزه 
اقتصاد دانش بنیان است. سورنا ستاری در 
حاشیه مراســم افتتاح پروژه های دانشگاه 
اصفهان در جمع خبرنــگاران، اظهار کرد: 
اصفهان با برخــورداری از شــهرک علمی 
تحقیقاتی و واحدهای متعدد دانش بنیان از 
شهرهای پیشرو در حوزه اقتصاد دانش بنیان 
است. وی گفت: خوشبختانه پیرو مصوبات 
قبلی اتفاقات خوبی در دانشگاه اصفهان افتاده 
است؛ همکاری بخش خصوصی به صورت 
جدی در حوزه نوآوری قابل مشــاهده است 
و به زودی مرکز نوآوری لوازم خانگی توسط 

شرکت اسنوا پیاده سازی می شود.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور ادامه 
داد: همــکاری نزدیک صنعت و دانشــگاه 
می تواند زمینه ایجاد نوآوری در بخش صنعت 
را تقویت کند. وی با بیان اینکه آزمایشــگاه 
مرکزی اصفهان بزرگترین آزمایشــگاه در 
منطقه مرکز و جنوب شــرقی کشور است، 
گفت: تجهیزات زیادی برای این آزمایشگاه 
تهیه شــده بــود، اما این مرکــز گنجایش 
کافی نداشت؛ خوشــبختانه با هزینه ای که 
اختصاص داده شد ســاختمان آزمایشگاه 
توســعه یافت. ستاری با اشــاره به ظرفیت 
آزمایشگاه مرکزی دانشگاه اصفهان، گفت: 
این مرکز قابلیت های زیادی در زمینه های 
فنی و آزمایشگاهی دارد. امیدوارم در ادامه با 
کمک و حمایت های بیشتر بتوانیم ظرفیت 
آن را افزایش داده تا استفاده های بیشتری از 

مجموعه داشته باشیم.
هوشنگ طالبی، رئیس دانشگاه اصفهان نیز 
عنوان کرد: در حال حاضر ۱۶ شرکت بخش 
خصوصی برای استقرار در پهنه نوآوری دانشگاه 
درخواســت داده اند. وی اضافــه کرد: تلاش 
کرده ایم تا گفتمان جدیدی مبتنی بر نوآوری 
را بین شرکت های مســتقر در مرکز نوآوری 
دانشگاه ترویج کنیم، زیرا فرهنگ سازی در این 
زمینه به قطع وابستگی به خارج و خودکفایی 
ملی در تولیــد محصولات منجر می شــود.
خاطر نشان می شود، سورنا ستاری، معاون 
علمی و فنــاوری رئیس جمهور  در ســفر 
به اصفهان از بخش های مختلف دانشــگاه 
اصفهان بازدید کرده و پروژه های مختلف آن 
را افتتاح کرد.گســترش آزمایشگاه مرکزی 
دانشگاه اصفهان یکی از این رویدادها بود. با 
توجه به افزایش تجهیزات و وسایل آزمایشگاه 
مرکــزی اصفهــان، توســعه فیزیکی این 

مجموعه لازم بود. 
آزمایشگاه مرکزی دانشگاه اصفهان در کنار 
ساختمان دانشــکده فیزیک این دانشگاه 
قرار دارد. این مجموعه در زمینی با زیربنای 
تقریبی 700 مترمربع و اختصاص اعتباری 
بالغ بر 35 میلیارد ریال با عاملیت یک شرکت 
بخش خصوصی و نظارت دفتر فنی دانشگاه 
احداث شــده اســت. مجموعه آزمایشگاه 
مرکزی دانشــگاه اصفهان شــامل شــش 
آزمایشگاه جامع است که در مدت شش ماه 

به بهره برداری رسید.
همچنین پروژه اســنوا تک نیز افتتاح شد.  
پروژه مرکز نوآوری دانشگاه اصفهان در طرح 
جامع و در ضلع شمالی دانشگاه پیش بینی 
شده است. ســاختمان زمین شناسی این 
مجموعه با مساحت تقریبی سه هزار و 500 
مترمربع و با اختصاص اعتبــاری بالغ بر ۱۱ 

میلیارد ریال بازسازی شد. 
بر اساس این گزارش، معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور در ادامــه از دو مرکز تی. دی. 
سی و مرکز سی. دی. ســی دانشکده علوم 
تربیتی و روان شناســی دانشــگاه اصفهان 

بازدید کرد.

خودکشی سریالی رزیدنت های پزشکی ایران 
موجب واکنش کاربران شبکه های اجتماعی 
به ویژه فعالان صنفی حوزه پزشکی شده و این 
روزها در اتاق های گفتگوی متعددی در رابطه 
با علل این مسائل صحبت می شود؛ چرا که از 
نظر جامعه ایرانی، پزشکان همواره از اقشاری 
هستند که جایگاه، شــأن اجتماعی و توان 
مالی بالایی دارند بنابراین مرگ خودخواسته 
به سبب فشــارهای زندگی، برایشان یک امر 

غیرطبیعی است.

دوران جوانی که 
صرف درس خواندن شد

از مشکلات رشته پزشکی گفتیم . اما مگر این 
رشته با سایر رشته ها چه تفاوتی دارد که همه 
از مسیر ســختش می گویند؟ فردی در اوج 
شور جوانی حالا یا مطابق میل خود یا به اصرار 
والدین در کنکور با رتبه بالاموفق می شود و 
انتخابهای اول خود را رشته پزشکی ثبت می 
کند و پذیرفته می شود. گویی دنیایی را به  او 
و خانواده اش داده اند. پا در دوران جدیدی می 
گذارد. از همین ابتدا به او خانم دکتر یا آقای 
دکتر می گویند. در دورهمی ها و یا هنگامیکه 
اطرافیان دچار کسالت می شــوند از او درباره 
درمــان و دارو می پرســند. در واقع از همین 
ابتدا  پزشک خانواده نام می گیرد. هفت سال از 
بهترین دوران زندگیش را با تلاش شبانه روزی  
و با شرایط سخت طی می کند. اما این هفت 
سال سر انجام رسیدن به آرزویش نیست  زیرا 
تازه راهش شروع شــده است. بارها گفته می 
شود در ایران یک پزشک باید به درجه تخصص 
و فوق تخصص برسد تا به آنچه که در ذهنش 

است دســت یابد. لذا بعد از گذراندن دوران 
پزشــکی عمومی خود را برای آزمون  سخت 
دیگری یعنی تخصص آماده می کند . باز هم 
تلاش شبانه روزی  و درس خواندن و سرانجام 
موفقیت در آزمون و گذراندن دوره ۴ ســاله. 
دوره ای که از دوره عمومی ســخت تر است. 
کشیک های مکرر دو و ســه روزه  و روزهایی 
که از استراحت خبری نیســت. امتحانات و 
گذراندن دوره های آموزشــی که جای خود 
دارد. بیماران بدحالی که  در بیمارســتانهای 
آموزشی بســتری می شــوند اغلب توسط  

رزیدنتها ویزیت و درمان می شوند.  

فشار کاری تا لحظه 
آخر رزیدنتی

با یکی از رزیدنتها صحبت کردم و از او خواستم 
بطور کامل چهار سال دوره تخصص را برایم 
باز کند. دل پری داشت. می گفت فشار کاری 
روی سال اولی ها بیشتر از سالهای بالاتر است. 

البته سختی ها تا آخرین لحظه وجود دارد . 
او خود ســال دومی و متاهل است. می گفت 
تا همین چند ماه پیش حقوقمان  دو میلیون 
بود. حالا سه میلیون شده . من که یک فرزند 
هم دارم این مقدار کم حق الزحمه دستیاری 
را به کــدام زخم بزنم ؟پرســیدم چرا عنوان 
حق الزحمه را مطرح می کنید؟ مگر حقوق 
نیست؟گفت: به اســم حقوق نمی دهند که 
شامل بیمه تامین اجتماعی شویم  یعنی حق 
بیمه هم نداریم. این را هم اشــاره کنم که بر 
اساس تعهدی که از رزیدنت گرفته می شود 
او در طول دوره آموزشــی اجازه کار  در بیرون 
از بیمارستان را ندارد البته وقت هم نمی کند 

چون هر رزیدنت در طول ماه ۱5 کشیک دارد . 
اگر خوش شانس باشد که کشیک اضافی نخورد. 
در گفتگو با یکی دیگر از رزیدنت ها وقتی درباره 
وضعیت روحی این گروه از او می پرسم می گوید: 
افسردگی یک حالت رایج بین اکثر ماست . همه 
دوســتانم داروهای ضد افسردگی مصرف می 

کنند. .

واقعیت حال رزیدنت ها
محمد شریفی مقدم، دبیر کل خانه پرستاران 
ایران درباره آســیب های اجتماعی ناشــی از 
کار کادر درمان می گوید: »بســیاری از کادر 
درمان به دلایل فشار کاری زیاد، حقوق کم و 
استرس ناشــی از کار با آسیب های اجتماعی 
زیادی مواجه می شوند«. او می گوید: »با تجربه 
سال های کاری و مواجهه با رزیدنت ها می گویم 
قشر بسیار مظلومی هستند که استرس بالای 
ناشی از مســئولیت جان مردم و فشار کاری 
زیاد را متحمل می شــوند. برخی از آنها را به 
بیمارستان های خصوصی هم می برند بدون 
پرداخت هزینه ای. اگر اعتراضی هم کنند استاد 

نمره قبولی به آنها نمی دهد.«
»اینجا ما روی لبه دیواریــم، یک تلنگر لازم 
اســت تا از دیوار بیفتیم.« ایــن گفته یکی از 
رزیدنت هایی اســت که می گوید در شــوک 
مرگ زنجیره  ای اخیر دســتیارهای پزشکی 
است. کارشناسان اما  دو مورد را به عنوان دلایل 
ادعای مرگ های سریالی مطرح می کنند؛ یکی 
از این دلایل فشارهای کاری و اجحاف در زمینه 
حقوق های دریافتی و مالی است و دیگر موضوع 
مطرح شده که در حال بررسی است می تواند 

مصرف مواد مخدر از طرف افراد مذکور باشد.

بیشترین مسئولیت
کمترین اختیار!

محسن مصلحی،دبیر  شــورای عالی نظام 
پزشکی کشور می گوید؛ بدون شک قضاوت 
درست در مورد ابعاد مختلف مشکلات دوره 
دســتیاری پزشــکی، بدون در نظر گرفتن 
شــرایط قبلی آنان و نیز تصوری که از آینده 
شغلی خود دارند میسر نخواهد بود! به عبارت 
دیگر، پرداختن و تمرکز صرف بر همان مقطع 
دستیاری )رزیدنتی( ممکن است ما را به نتایج 
درستی نرســاند. باید توجه داشته باشیم در 
مورد افرادی صحبت می کنیم که غالباً بدون 
شناخت درست از رشته تخصصی مربوطه و 
مشاوره تخصصی قبل و حین تحصیل و نیز 
بدون هیچگونه حمایت اقتصادی و سنجش 
سلامت در این حیطه پر تنش مشغول به کار 

می شوند.
 مصلحی، دستیار را، یکی از مؤثرترین و فعال 
ترین افراد در بیمارستان می داند و ادامه می 
دهد؛ کســی که علیرغم نقش کلیدی اش، 
کمترین اختیارات لازم را دارد؛ و در عین حال 

باید پاسخگو باشد.

آینده مبهم دستیاران
این دستیار نه راه پس دارد و نه راه پیش، چون 
در صورت انصراف، بــا محرومیت و جریمه 
سنگین مواجه خواهد شــد و این زندگی به 
ظاهر لوکس و مرفه دســتیاران در نگاه مردم 
است، کسی که همه او را در طبقه مرفه بی درد 
جای می دهند، حکایتی که در خود دردهای 
زیادی را بازگو می کند و این آغاز آینده مبهم 
یک دستیار است! وضعیتی که حتی برخی 
دســتیاران ســال آخر نیز با فراموش کردن 
مصائب گذشته خود، همان شرایط را به تازه 

واردها و سال پایین ترها تحمیل می کنند.

مقصر چه کسی است؟
با توجه به آنچه گفته شد، آیا توقعی جزخشم 
فروخورده و اضطراب و افسردگی از دستیاران 
دارید ؟! مقصر چه کسی است؟! قائم مقام نظام 
پزشکی اصفهان در پاسخ به این سؤال معتقد 
است؛ مقصر اصلی جدال نادرست بین رزیدنت 
سال بالا و سال پایین، سال بالا و اتند)استاد(، 
سیاستگذاران و تصمیم گیرندگان کار نابلدی 
هستند که سال های سال اســت با اعتماد 
به نفــس کاذب و ندانم کاری خــود، باعث 
سرخوردگی و حتی مهاجرت بهترین فرزندان 

این مرز و بوم شده اند.
 ادغام آموزش با درمان، طرح تحول سلامت و 
چگونگی مدیریت پاندمی کرونا هم، مشتی از 
نمونه خروار است. مصلحی در ادامه به تعداد 
جذب این نیروهای نخبه در کشور می پردازد و 
می گوید؛ در سال ۱3۹۹ حدود چهارده هزار و 
500 نفر در آزمون دستیاری شرکت کرده اند و 
در حال حاضر نیز بیشتر از ده هزار نفر در رشته 
های مختلف مشغول گذراندن دوره دستیاری 
هســتند که حداقل پنجاه درصد از آنان در 
شرایط بسیار ســخت قرار دارند و متأسفانه 
همانند سایر اعضای تیم سلامت، حتی کمتر 
از مردم عادی به سلامت جسمی و روحی خود 

توجه می کنند.

آینده مبهم یک دستیار
رزیدنت های پزشکی حرف های زیادی برای گفتن دارند؛  گزارش

اصفهان پیشرو در 
اقتصاد دانش بنیان

citizen

خشم فروخورده، اضطراب و افسردگی، مواردی شایع در میان دستیاران پزشکی هستند !

در چند روز گذشته انتشار خبر مرگ های پشت سر هم رزیدنت ها)دانشجویان پزشکی تخصصی( 
در فضای مجازی، فاجعه ای دردناک بود که حکایت از فشارهای مضاعف بر دوش کادر درمانی در 
دوره شیوع بیماری کرونا می کرد. خودکشی چهار دانشجو در دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور 
اهواز ، خبر ایست قلبی دکتر رسول قائدی، دستیار سال دوم ارتوپدی بیمارستان امام خمینی)ره( تهران، ناگهان 
و بدون هیچ بیماری زمینه ای یا شکایت پزشکی قبلی، در اتومبیل شخصی خود و خبر مرگ چند دستیار پزشکی 
در طول دو هفته گذشته،  شرایط سخت کاری دستیاران را در کانون توجه قرار داده و موجی از واکنش ها را نسبت 

به فشار کار جسمی و تحمل شیفت های بی وقفه و شبانه از سوی دستیاران پزشکی را بر سر زبان ها انداخت.
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 نوســان: مدیرعامل آبفای استان اصفهان 
گفت: امســال با وجود کمبود ۴.3 مترمکعب 
برثانیه آب شرب در زمان اوج مصرف، هیچ گونه 

جیره بندی آب در استان اصفهان نداریم.
هاشــم امینی، در نخستین نشســت شورای 
مدیران این شرکت در سال ۱۴00، اظهار کرد: 
در نیمه اول ســال به دلیل کمبود منابع آبی، 
احتمال دارد مردم با کاهش فشــار آب مواجه 
شوند، اما بدون تردید جیره بندی آب نخواهیم 

داشت. وی با بیان اینکه امسال هم مانند سال 
های گذشته آب شرب پایدار برای مشترکین 
تامین می شود، افزود: در دهه اخیر به رغم وقوع 
خشکسالی های مستمر، آب شــرب مردم در 
سطح استان به صورت پایدار تامین شد و امسال 
نیز تلاش می کنیم آب شــرب مردم در فصل 

تابستان تامین شود.  
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان به برخی از 
راهکارهای تامین پایدار آب شــرب پرداخت 

و گفت: آبفای اســتان اصفهان با بهره گیری از 
فناوری های نوین مانند سامانه های تله متری و 
تله کنترل و همچنین پایش مداوم شبکه توزیع، 
سعی در توزیع عادلانه آب شرب بین مردم دارد. 
وی یکی از راه های افزایش آگاهی و ایجاد انگیزه 
برای صرفه جویی بین مردم را فرهنگ ســازی 
مصرف بهینه آب برشمرد و تصریح کرد: در این 
زمینه رسانه ها باید مردم را از مشکلاتی که در اثر 
مصرف بی رویه آب با آن مواجهه می شوند، آگاه 

کنند تا با جلب مشارکت مردم بتوان این معضل 
را تا حدودی بر طرف کرد.

امینی با اشاره به تاکید اســلام بر اهمیت آب و 
همچنین قداست آب در آیین های ایرانی، بر لزوم 
بهره گیری از آموزه های دینی و بازگشت به ارزش 
های دینی برای حفظ و حراســت از منابع آبی 
تاکید و اظهار کرد: برای عبور از مشکلات ناشی از 
کمبود آب، باید مردم را در خصوص تغییر شیوه 

مصرف متقاعد کنیم.

مدیرعامل آبفای استان اصفهان مطرح کرد:

امسال تحت هیچ شرایطی جیره بندی آب نداریم
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کسـب وکارهایی رشدشـان تضمیـن اسـت کـه بـر سـر زبان هـا 
پیـش  می توانـد حتـی  گمانه زنی هـا  و  بـازار شـایعات  بیفتنـد. 
از عرضـه یـک محصـول یـا خدمت بـه بـازار آغـاز شـود؛ همان 
رویکـردی کـه هالیوود با تبلیغـات بیلبوردی و سـاخت کلیپ برای 
فیلم هایـش انجام می دهـد. زمانی که مـردم به صـورت داوطلبانه و 
صرفا بـرای گذران وقـت یا تفریـح درباره محصول و خدمات شـما 
صحبـت می کننـد، مانند آن اسـت که سـفیران تبلیغـات رایگانی 
به دسـت آورده ایـد. آنهـا هـر کجـا کـه برونـد، آگاهـی اطرافیان 
خـود را دربـاره شـما و محصولتان افزایـش خواهنـد داد. اما همین 
اسـتراتژی هـم اغلـب نیازمنـد سـرمایه گذاری های اولیـه اسـت. 
واضـح اسـت کـه اسـتارت آپ ها و کسـب وکارهای خرده پـا بـه 
پول هـای امثال بـرادران وارنـر دسترسـی ندارند که قـادر به خرج 
کـردن روی تبلیغـات محیطی و اینترنتـی یک فیلم باشـند. با این 

حـال، شـیوه همان اسـت، فقـط تاکتیک هـا باید تغییـر کنند.
سـال 20۱0 بـود کـه بنیان گـذاران اینسـتاگرام، کویـن سیسـتروم و مایک کریگر 
راه دیگـری بـرای تبدیـل شـدن بـه نقل محافل پیـدا کردنـد. آنها به جـای تبلیغ 
در بیلبوردهـا از دعوت نامه هـای خصوصـی اسـتفاده کردنـد. مایـک کریگـر برایـم 
توضیـح می دهـد: »یکـی از گزینه هـای تبلیغاتـی مـا این بـود که پیـش از عرضه 
اینسـتاگرام در فروشـگاه اینترنتـی اپل )اپل اسـتور( از ۱00 نفر دعـوت به امتحان 
اپلیکیشـن خـود کنیم. از طرفی بـه این صرافت افتاده بودیم کـه اگر قصد برگزاری 
یـک میهمانـی )مثل هـر میهمانی عرضه اپلیکیشـن دیگـر( داریم، مردم دوسـت 
دارنـد بداننـد کـه چه افراد دیگـری دعوتند و چگونه باید رفتار کننـد. بنابراین باید 
تصمیـم می گرفتیم که چطـور می خواهیم از این ۱00 دعوت نامه اسـتفاده کنیم.« 
بنیان گـذاران اینسـتاگرام بایـد مشـخص می کردنـد که چـه افرادی مناسـب ترین 
گزینه ها برای مطلع سـازی جهان از اپلیکیشـن جدید اشـتراک گذاری تصاویرشان 
هسـتند. آنهـا تصمیـم گرفتنـد کـه دعوت نامه هـا را بیـن دو گروه تقسـیم کنند: 
روزنامه نـگاران/ خبرنـگاران و طراحـان. در لـزوم دعـوت از روزنامه نگارهـا شـکی 
نبـود؛ درسـت اسـت؟ آنهـا نویسـندگانی دارای بسـترهای ارتباطـی هسـتند کـه 
تعـداد مخاطبانشـان بـه هـزاران و گاه میلیون ها نفر می رسـد. اما طراحـان چطور؟ 
عکاسـان گزینـه بهتـری نبودنـد؟ نـه واقعـا. مایـک توضیـح می دهـد: »ما بـه این 
نتیجـه رسـیدیم کـه عکاس هـا ممکن اسـت به سـرعت سـراغ اینسـتاگرام نروند. 
آنهـا کیفیـت بسـیار بالایـی می خواهنـد و محدودیت هـای دیگـری هم دارنـد. اما 
طراحان عاشـق عکاسـی هسـتند و در عین حال شغل اصلی شان نیسـت.« به طور 
کلـی،  عکاس هـای حرفه ای اندکی نسـبت به تصاویـر مغرور هسـتند. در آن طرف، 
اینسـتاگرام که بـرای دموکراتیزه کردن توانایی عکاسـی های جذاب سـاخته شـد، 
بـه طراحان )لبـاس، دکوراسـیون و...( اجازه می داد تا تظاهر بـه عکاس بودن کنند. 
اپلیکیشـن جدید باید عکاسـی با موبایل را تبلیغ می کرد و نشـان می داد که برای 
لـذت بردن از عکاسـی، نیازی به دوربین های آنچنانی نیسـت. ایـن هدف با نگرش 

عکاس هـا مغایـر بود.
کوین و مایک سـراغ شـبکه روزنامه نگاران لس آنجلسـی رفتند. آنها طی سـال های 
گذشـته کـه بـرای اجرایی کردن نخسـتین ایده شـان )یک اپلیکیشـن پیام رسـان 
بـا نـام بربن( تـلاش می کردند، بـا تعـدادی از این روزنامه نگارها آشـنا شـده بودند. 
سـپس بـرای یافتـن طراحـان بـه سـراغ وب سـایتی با نـام دریبـل رفتنـد. مایک 
می گویـد: »دریبـل مکانی اسـت کـه طراحـان دور هم جمـع می شـوند و بهترین 
کارهایشـان را بـه نمایش می گذارند. پس ۱0 طراح برتـر را انتخاب کردیم و به آنها 
ایمیـل زدیـم. برخـی ما را نادیده گرفتند که البته مشـکلی نیسـت و برخی پاسـخ 

دادند: حتما، اپلیکیشـن شـما را امتحـان می کنم.«
مشـخص شـد کـه روزنامه نـگاران و طراحـان ترکیـب ایده آلـی بـرای بر سـر زبان 
انداختـن اینسـتاگرام هسـتند. از طرفی، کویـن و مایک می توانسـتند از مخاطبان 
نویسـندگانی بهره منـد شـوند کـه اندکـی در انتخـاب سـوژه های فنـاوری خـود 
اسـتقلال داشـتند. در طرف دیگر، گروهی از کاربران به شدت باصلاحیت را داشتند 
کـه بـه روش خـود و از طریق عکس هایشـان، جهـان را از ظهور اینسـتاگرام مطلع 
می کردنـد. امـا ایـن کار یـک مزیـت بـزرگ دیگر هـم داشـت: نشـان دادن امکان 
عکاسـی بـا موبایـل. مایک در این بـاره می گوید: »اسـتفاده از ظرفیـت طراحان این 
مزیت را داشـت که در روز نخسـت معرفی اینسـتاگرام به بازار، صفحه ای داشـتیم 
تـا بتوانیـم محبوب ترین عکس هـای جامعه کاربـران را به نمایش بگذاریـم. در این 
صـورت، کاربـران جدیـد با مشـاهده عکس هـای طراحان بـا خود می گفتنـد: وای، 

واقعـا می شـود بـا موبایل چنیـن عکس هایـی گرفت؟«
واکنـش بـازار به تاکتیـک تبلیغاتی اینسـتاگرام سـریع و فوق العاده بـود. »ظرف 2۴ 
سـاعت نخسـت، حدود 25 هزار نفر در سراسـر جهان عضو اینسـتاگرام شـدند.« به 
زودی ارزش این کسـب وکار به 8 میلیون دلار رسـید. پس از یک سال، تعداد کاربران 
بـه ۱0 میلیـون نفـر رسـیده بود و سـرمایه گذاران مختلـف به دفاتر شـرکت مراجعه 
می کردنـد تـا زمینه رشـد بیش از پیش آن را فراهم سـازند. در عمـل، کوین و مایک 
توانسـته بودند به خوبی از سیاسـت نمایش و داسـتان گویی اسـتفاده کنند. طراحان 
بـه مـردم نشـان می دادند که چـه کارهای شـگفت انگیزی می توانند بـا موبایل خود 
انجـام دهنـد و روزنامه نگاران نیز برای کاربـران بالقوه، محصول و امکاناتش را توصیف 
می کردنـد. ترکیـب فوق العـاده ای از نمایـش و توضیح به دسـت آمده بـود؛ چیزی که 
فکر می کنم می تواند دسـتورالعمل شایعه سـازی موردنیاز کسـب وکار شـما هم باشد 
)فـارغ از آنکـه محصول شـما یک اپلیکیشـن جدید اسـت یا محصـولات مصرفی یا 
خـط پوشـاک و حتی یک فروشـگاه خرده فروشـی فیزیکی(. به طور خلاصـه، باید به 

مـردم نـگاه دهید که چه چیـزی دارید و برایشـان دربـاره آن توضیح دهید.
بسـته بـه روابـط و منابعتـان، ممکـن اسـت دسترسـی تان به یک گـروه بیـش از بقیه 
گروه هـا باشـد )نمایش دهنـدگان یا توضیح دهندگان و داستان سـرایان( و حتـی در آن 
زمان نیز ممکن اسـت دسترسـی تان محدود باشـد. با این حال، خوشبختانه دسترسی 
نداشـتن بـه یکـی از ایـن دو گـروه یا محدود بودن دسترسـی بـه آنها، اغلـب مانع کار 
نمی شـود. همچنیـن راه هایـی برای شایعه سـازی و بر سـر زبان هـا افتادن وجـود دارد. 
گاهـی حتی شـانس می تواند با شـما یار باشـد و درحالی کـه به تلاش های خـود ادامه 
می دهیـد، حضـور بـه موقعتـان در یـک مکان درسـت، شـرایط را برایتان عـوض کند.

اخیرا اظهارنظرات عجیبی که توسط 
افراد شناخته شــده در کشور اتفاق 
افتاده، واکنش های بســیاری را به 

همراه داشته است. 
از رفتار خــداداد عزیــزی و فیروز 
کریمی در برنامــه خندوانه درمورد معرفی نویســندگان 
ایرانی و بیــکار خطاب کردن این قشــر و خنده ها گرفته تا 
اظهارنظرهایی که داریوش ارجمند در مورد زنان ورزشکار 
و کار زنان بیان کرده است. رفتار این قشر، چکیده ای است 
از سال ها بی توجهی به کتاب، نویســندگان و فرهنگی که 

می تواند توسعه  دهنده هر جامعه ای باشد.
آنچه که بیشــتر در این میان حائز اهمیت است، اظهارنظر 
آقای بازیگر در مــورد کار و ورزش زنان اســت. چه اتفاقی 
می افتد که افراد بدون دانش و آگاهی نسبت به ابعاد مختلف 
یک جامعه شروع به ارائه نظر می کنند؟ آن هم کسانی که در 

میان بخشی از مردم مورد اقبال هستند. 
داریوش ارجمند، بازیگر پیشکسوت ایران در گفت وگویی، 
انتقاداتی را نســبت به وزنه بــرداری زنان مطــرح کرد که 
صحبت های او ایرادهای زیادی داشــت. او در  این گفت وگو 
عنوان کرده اســت وزنه زدن زنان باعث افتادگی رحم و از 
دست دادن قدرت باروری آن ها می شود. هم چنین بیان کرد 
که  حسین رضازاده 277 کیلوگرم وزنه زده است و یک خانم 
باید 250 کیلوگرم وزنه بزند تــا به جای اینکه بهترین مادر 

دنیا شود، بهترین وزنه بردار جهان شود.

بیان چنین دیدگاهی در مورد تأثیــر ورزش وزنه برداری بر 
روی زنان از نظر پزشکان متخصص در این حوزه به طور کلی 
رد شده؛ چراکه متخصصان معتقدند ورزش اثر سویی روی 
فعالیت های فیزیولوژیکی بدن مــرد و زن  ندارد. با توجه به 
عقیده آقای بازیگر پس زنان نباید وارد هیچ حرفه ای از جمله 
بازیگری شوند؛ چراکه در این صورت ممکن است سر صحنه 
دچار آسیب گردند – مثل آسیبی که الناز شاکردوست سر 
صحنه فیلمبرداری پیدا کرد و مشــکلی که برای کمر این 
بازیگر ایجاد شد- پس بنا بر استدلال داریوش ارجمند، هر 
شغلی می تواند آسیب زا برای زنان باشد و درنتیجه در نقش 

مادری آن ها خللی ایجاد کند.
براساس آخرین آمارها ۱۴ درصد از خانوارهای ایرانی را زنان 

سرپرست خانوار تشکیل می دهند. 
کم نیستند زنانی که کار می کنند تا بتوانند یک خانواده را 

تحت پوشش خود قرار دهند.
 بیان این موضوع که پدر به جای ارتباط دوستانه با فرزندان 
و همسر خود رابطه ای ریاست گونه در خانواده داشته باشد، 
تنها دستاوردی که می تواند به بار آورد تنش های خانوادگی 

است.
 داریوش ارجمند چنان در نقش های مستبدانه پدروار خود 
که در فیلم و سریال ها بازی کرده  فرو رفته که گمان می کند 
ریاست عاملی اســت بر بقا و دوام خانواده. بازتولید چنین 
ضدفرهنگی در صداوسیما می تواند آسیب های بیشتری بر 

ساختار خانواده وارد کند. 

برابر تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴00 کل کشور ، درآمد حاصل از صادرات مواد 
معدنی فلزی - غیرفلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام و نیمه 
خام در تمام نقاط کشور مشمول مالیات می شود. تعریف و فهرست مواد خام و نیمه 
خام مذکور به پیشنهاد مشترک وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی، صنعت، 
معدن و تجارت و اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی ایران تهیه می شود 
و ظرف مدت سه ماه پس از تصویب این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد.

در جلسه هیات مدیره نظام مهندسی استان تهران، پیشنهاد افزایش 50 درصدی مورد 
موافقت دولت قرار نگرفت و تعرفه نظام مهندسی 30 درصد افزایش یافت. به استناد 
اطلاعات موجود، این تصمیم گیری در جلسه هیأت 5 نفره استان تهران که به صورت 
مجازی برگزار گردید، تعیین شد. شایان ذکر است، هزینه هر مترمربع ساخت وساز 
امسال، 27 اسفندماه سال ۹۹ از جانب شورای مرکزی نظام مهندسی اعلام شد. بر 
همین اساس، تعرفه اعلام شده نسبت به تعرفه سال گذشته، 38 درصد افزایش داشت.

افزایش ۳۰ درصدی تعرفه نظام مهندسیصادرات مشمول مالیات خواهد بود
اینستاگرام چگونه معروف شد؟

   به زبان ساده 

 جامعه
کارخانه دار

لطفا نظر ندهید!

نگاره

مدیریت

توصیه اول: به لیست کارهای روزمره خود کاملا پایبند باشید
بزرگ تریـن خطاهـا از کوچک تریـن غفلت هـا آغـاز می شـود و بـه 
همین دلیل هم هسـت که سرمنشـا تمام بی نظمی ها و اشـتباهات 
در تیم هـای کاری از بـی توجهـی اعضـای تیـم و در راس آنها رهبر 
تیـم نسـبت بـه کارهـا و فعالیت هایـی آغـاز می شـود کـه از قبـل 
برنامه ریـزی شـده اند و مـا از آنهـا بـا عنوان لیسـت کارهـای روزمره 

می کنیم. یـاد 

توصیه دوم: نگرانی و تردید را متوقف کنید
آنچـه بـه شـدت از قابلیت هـا و پتانسـیل های یک مدیـر می کاهد، 
وجـود حـس تردیـد و بدبینی او نسـبت به دیگـران و مهم تـر از آن 

در مـورد آینـده اسـت. بنابراین همیشـه به همان چیـزی فکر کنید 
کـه دوسـت دارید اتفـاق بیفتد. نگرانی و تردید یک مدیر مانند سـم 
مهلکـی اسـت که به تمـام کارکنان سـرایت می کند و آنهـا را از کار 

موثر باز مـی دارد.

توصیه سوم: ارزش ها را بر کمیت ها مقدم بدارید
تحقیقـات نشـان داده انجـام همزمـان چندیـن پـروژه و فعالیت به 
نتایـج درخشـان و مطلوبـی منتهـی نخواهد شـد و کیفیـت نهایی 
کارهـا را بـه شـدت تنـزل می بخشـد. البته ایـن به آن معنا نیسـت 
کـه حتمـا خـود را صرفا بـه انجام یک فعالیـت یا اجرای یـک پروژه 
محـدود کنیـد، چراکه این کار باعث کند شـدن سـرعت پیشـرفت 

می شـود.  امور 
بهتریـن راهبـرد در این میان عبارت اسـت از تمرکز بـر اولویت های 
موثـر و کلیـدی و انجام دادن همزمان دو یا سـه پروژه ای که شـما را 

تـا حـد زیادی بـه هدف نهایی تـان نزدیک تـر می کنند.

توصیه چهارم: با خودتان جلسات منظمی برگزار کنید!
یکـی از بهتریـن و در عیـن حـال عجیب تریـن عـادات مدیـران 
و رهبـران بـزرگ ایـن اسـت کـه با خـود جلسـات منظمـی برگزار 

می کننـد و بـه اصطـلاح »بـا خـود خلـوت می کننـد«. 
بنابرایـن توصیـه می شـود تمـام مدیران حداقـل هفته ای یـک بار با 
خود جلسـه بگذارند و در جریان این جلسـات هم عملکرد پیشـین 
و نقـاط قـوت و ضعـف شـان را بررسـی کننـد و هـم بـرای انجـام 

پروژه هـای آتـی برنامه ریـزی کنند.

توصیه پنجم: به هیچ عنوان در برابر تغییر دادن خود مقاومت نکنید
یکـی از بدتریـن رفتارهایـی کـه از یک مدیـر یا رهبر ممکن اسـت 
سـر بزنـد مقاومت و خیره سـری او در برابـر تغییر دادن خود اسـت. 
تغییـر مثبت و سـازنده برای هر فرد و سـازمانی واجب اسـت. کافی 
اسـت نگاهـی بـه اطـراف خـود بیندازیـد و ببینیـد که همـکاران و 
اطرافیـان شـما چگونـه با تغییـر دادن خـود به موفقیت هـای فردی 
و سـازمانی بزرگـی دسـت پیـدا کرده انـد، پس شـما هـم می توانید 

بـا تغییـر دادن خـود و محیـط اطرافتان بـه موفقیت دسـت یابید.

توصیه ششم: خودتان را اخراج کنید!
اثـر  بـرای کارکنـان  بـالا  از  شـوک های مدیریتـی و نهیـب زدن 

مدیـران.  بـه خـود  رسـد  دارد، چـه  معجزه آسـایی 
بنابرایـن اگـر می خواهیـد از دسـتاوردها و موفقیت هـای قبلی خود 
مغـرور نشـوید یـا دچار روزمرگی و سسـتی در کار نشـوید، حتما به 

خودتان نهیـب بزنید.

توصیه هفتم: مدیر تک بعدی نباشید
بعضـی از مدیـران صرفا مدیرانـی کاریزماتیک و پرنفوذ هسـتند، اما 
فاقـد کارآیـی و بهـره وری کافـی در کار هسـتند، درحالی کـه برخی 
دیگـر از مدیـران پربـازده و مولـد از فقـدان قدرت تحلیل یـا نفوذ بر 
افرادشـان رنـج می برنـد. در دنیـای پرتکاپـو و مملـو از رقابـت امروز 
لازم اسـت مدیـران و رهبـران از کلیـه توانمندی هـا و پیش نیازهای 
مدیریتی برخوردار باشـند و اگر چنین نیسـتند در راستای به دست 

آوردن آنهـا گام بردارند.

هفت توصیه مدیریتی برتر

همینی که 
آقای ارجمند میگه، افتاد؟!

بازارهای مالی

قیمتـی کـه  بـه هـر  را  اسـکناس 20 دلاری   نوسـان:یک 
بخواهیـد بـه شـما می فروشـم. فقط دقـت کنید هـر مبلغی را 

کـه می گوییـد بایـد پرداخـت کنیـد.
پیشـنهادها از یـک دلار شـروع می شـود، ولـی نکتـه ای کـه 
وجود دارد این اسـت که اگر کسـی توانسـت قیمت بالاتری از 
شـما پیشـنهاد داده و شـما را شکست دهد شـما همچنان باید 

بـه انـدازه پیشـنهاد آخرتان بـه من پـول بدهید.
اینکـه می تواننـد یـک اسـکناس بیسـت  از  ابتـدا  افـراد در   
دلاری را 2 یـا 5 یـا ۱0 دلار بخرنـد هیجـان  زده می شـوند، 
ولـی در قیمت هـای ۱7 و ۱8 دلار یـک جنـگ تمـام عیـار در 

می گیـرد. ناگهـان یکی برای یک اسـکناس 20 دلاری 2۱ دلار 
پیشـنهاد می دهـد چـون در این قیمـت برنـده ۱ دلار می بازد. 
در حالیکـه بازنـده 20 دلار خواهـد باخـت. ایـن نکتـه باعـث 
می شـود تا پیشـنهادها برای یـک اسـکناس 20 دلاری به طور 

کاذب بـالا برود. 
یـک افسـر ارتش یک بار حـدود 500 دلار برای یک اسـکناس 

20 دلاری پرداخت.
افـراد بیشـتر از آنکـه از بـردن لـذت ببرنـد از باختـن متنفرند. 
بـه ایـن نکتـه "بیـزاری از باخـت" گفتـه می شـود کـه یکی از 

عوامـل اصلـی ضـرر در بازارهـای مالی اسـت.

بیزاری از باخت

»پلار«؛  نماد
سرد و گرم روزگار

فضل الله رهنما درسـال ۱28۶ در شـهر 
اصفهـان بـه دنیـا آمـد. پـس از خاتمـه 
تحصیـلات ابتدایـی وارد مدرسـه کالـج 
اصفهـان شـد، وی در سـال ۱307 بـا 
درجـه SMCفـارغ التحصیـل و نظـر 
بـه علاقـه وافـری کـه بـه امـور فنـی 
داشـت ، پس ازخاتمـه تحصیلات چون 
خانـواده ای ثروتمنـد داشـت بـه همین 
دلیـل توانسـت بـرای ادامـه تحصیل به 
انگلسـتان بـرود و موفق به اخـذ مدرک 

مهندسـی برق شـود.
بعـد از بازگشـت بـه ایران به خرمشـهر 
عزیمـت کـرد و در آنجـا بـه تکمیـل 
معلومـات فنـی خـود پرداخـت. وی بـا 
خریـد یـک دسـتگاه قیچـی آهـن بـر 
و یـک ماشـین سـری تـراش و سـایر 
ماشـین آلات موردنیـاز کـه در کمـپ 
ارتـش متفقین در خرمشـهر برپا شـده 
بـود و باقیمانده وسـایل جنگی متفقین 
بـود، بـه اصفهـان مراجعـت و وسـایل و 
ابـزار خریـداری شـده را نیز بـه اصفهان 
حمل نمود و برای فراهم آوردن سـرمایه 
جهت اهداف خود به اسـتخدام کارخانه 
نور)اولیـن کارخانـه بـرق اصفهـان( بـه 
عنـوان سرپرسـت بـرق و مسـئول امور 

فنـی در آمد.
در آن زمـان واردات آبگرمکـن از آمریکا 
بالایـی  قیمـت  و  می گرفـت  صـورت 
داشـت، بـه همیـن دلیـل فقـط برخی 
افـراد قـادر بـه خریـد آن بودنـد. وجـود 
نداشـتن آبگرمکـن در منازلِ مـردم، به 
دلیـل نداشـتن پـول کافـی، ذهـن او را 
درگیـر کـرده بود. بـا تلاش های فـراوان 
توانسـت اولیـن آبگرمکـن را بـا بهـره 
گیری از مدل هـای موجود آمریکایی در 

ایـران تولیـد کند.
رهنمـا در آن زمـان ایـده خدمـات پس 
از فـروش را نیـز اجرایـی کـرد و هـرگاه 
شـخصا  می شـد  خـراب  آبگرمکنـی 
مراجعه و آن را تعمیر می کرد و کسـب 
درآمـد می کرد. او به فکر سـاخت اولین 
کارخانـه یخ بود. کمپرسـورها خریداری 
شـد، قالب هـا در آب نمـک متصـل بـه 
کمپرسـور قـرار می گرفت، بعـد از آماده 

شـدن بـه بـازار عرضه می شـد.
بـرای مانـدگاری بیشـتر یخ ها ایـده ای 
به نظرش رسـید: سـاخت اولین یخدان 
دوجـداره! فضای بیـن دوجدار با پنبه پر 
مـی شـد و داخـل آن نیز عایق بـود؛ نام 
آن را پـلار بـه معنـای قطبی گذاشـت، 
علامـت محصـول نیـز خـرس قطبـی 
بـود کـه روی محصـول نصـب می شـد. 
دیگـر محصول یعنـی آبگرمکـن نیز به 
همیـن نام به بـازار عرضه شـد. کارخانه 
پـلار مـدرن وصنعتی شـده بـود. مدتی 
بـود تعـدادی بخـاری از آمریکا بـه ایران 
وارد می شـد کـه بـه آن ها بخـاری باغی 
می گفتنـد، او تصمیم گرفت این بخاری 
را نیـز بومی سـازی کنـد، با تـلاش های 
فـراوان موفق به تولید شـد؛ اما مشـکل 
دیگری بـه وجود آمـد، بخاری ها فروش 
نمی رفـت! بـه همیـن دلیـل او تصمیم 
گرفـت یـک سـال بـه صـورت رایـگان، 
بخاری ها را در اختیار کشاورزان بگذارد. 
بعد از یکسـال کشـاورزان متوجه شدند 
اسـتفاده از بخـاری باعـث سـالم ماندن 
محصـولات در برابـر سـرما می شـود و 
ایـن شـد که سـرمایه بازگشـت و تولید 
بیشـتر شـد و برنـد »پـلار« در میـان 

خانـواده هـاي ایرانـي، جا بـاز کرد.
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محمدرضا میرشاه ولد


